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THE toll imposed on the Pen-

ang Bridge will be abolished in 

due course once Putrajaya 

irons out the finer details.
“The abolition of the Penang 

Bridge toll is a federal matter. 
I think at federal level, they 

appealed for more time to un-

derstand the situation and the 

commitment is there and in due 

time, will be fulfilled,” Chief 
Minister Chow Kon Yeow said 
on June 5.

Chow said this to a question 
by the media on the abolition 

of the Penang Bridge toll as 

outlined in one of the 68 prom-

ises by Pakatan Harapan for 

GE14.
“The state also has its elec-

tion manifesto. The time frame 
is of course, one term which is 

five years. We did not say we 
will honour and fulfil all the 
promises in (the state mani-

festo) in 100 days. But we shall 
also give time to our federal 

colleagues as certain election 

pledges need more than 100 

days to fulfil. We must take it 
in a positive manner. I’m sure 
the federal government will 

fulfil as much as possible 

within the 100 days,” he added.
The chief minister had ear-

lier on given an address to the 

assembled civil servants and 

newly elected Pakatan Harapan 

representatives of the state in 

the Grand Ballroom of The 

Top, his first since he was 

sworn in on May 14. 
Chow, in his speech, ex-

pressed his appreciation to the 

rank and file of the Penang 

civil service for having confi-

dence in him to take the state 

to greater heights.
“I would like to express my 

gratitude and appreciation to 

all of you for your faith in me 

as well as the new leadership 

line-up of the Penang state 

government. As the chief min-

ister and a former exco mem-

ber, I’m aware and have expe-

rienced working with all of you 

for the betterment of Penang. 
Believe me, without your co-

operation, commitment and the 

sharing of your experience and 
knowledge, Penang will not be 

where it is today,” Chow told 
the hundreds of civil servants 

who were present.
“Thank you and well done 

to all of you. The state leader-
ship and I are hopeful that the 

close cooperation we have 

forged will enable our beloved 

Penang to scale greater heights 

and to be the most successful 

state in terms of development 

and infrastructure and at the 

same time, comfortable and 

safe for everyone to live in,” 
he added.

Seated with Chow on the 
stage were his state executive 
council members, Speaker 

Datuk Law Choo Kiang, state 
secretary Datuk Seri Farizan 

Darus, state legal adviser Da-

tuk Anas Ahmad Zakie and 
state financial officer Datuk 

Sarul Bahiyah Abu. 
On a final note, there was 

great rejoice among everyone 

when Chow finally revealed 
the long-awaited news con-

cerning the Raya Bonus.
“In view of the Hari Raya 

Aidilfitri celebration in 10 
days’ time, I’m happy to an-

nounce a bonus of RM1,000 

each to all civil servants of the 

state. May this special festive 
bonus bring much joy and help 

in the preparations for the oc-

casion,” the chief minister 
added.
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Chow (centre) and his state exco members (standing forefront) with the hundreds of state civil servants behind them are confident 
of leading Penang to greater heights.
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CHIEF Minister Chow Kon 
Yeow was in amazement after 
attending a briefing session by 
four state agencies – investPen-

ang, Penang Hill Corporation 
(PHC), Penang Green Council 
(PGC) and Penang Youth Devel-
opment Corporation (PYDC) in 
Komtar on June 4.

“I am amazed by the work 

done and the various activities 

conducted by these four agen-

cies.
“PYDC has carried out many 

programmes that empower the 

youth, while PGC has done its 
best to bring the green agenda 

to the people.
“PHC has evolved from an 

agency that was running the hill 

railway to an agency that looks 

after the whole hill.
“Penang Hill has always been 

in my heart,” Chow said in his 
speech.

He added the state would con-

tinue to monitor the investments 

and economic developments in 

Penang very closely.
“They are the lifeline of the 

state. 
“We are on the transition to be 

a high value and high tech centre.
“As we progress, we hope that 

more high value jobs can be cre-

ated for Penangites,” he added.
Chow hoped that the briefing 

session could widen the perspec-

tive of the state representatives 

who attended the session.
“It has been an exciting 10-

year journey for the state admin-

istration and we look forward to 

more exciting years ahead,” he 

said.
investPenang chief executive 

officer Datuk Loo Lee Lian said 
the agency functions as a one-

stop point of contact for inves-

tors.
She added that the top three 

investor countries in Penang 

were the United States, Germany 

and Japan.
PHC general manager Cheok 

Lay Leng said the corporation is 

committed to the preservation 

and stewardship of the natural 

and historical heritage of Penang 

Hill through conservation, educa-

tion, eco-tourism, innovation, 

safety and green practices for 

future generations.
PGC general manager Thing 

Siew Shuen spoke on the green 

initiatives conducted by PGC, 
while PYDC chief executive of-
ficer Teng Kok Liang touched on 
the various youth engagement 

programmes conducted.
On May 31, Chow attended a 

briefing session by representa-

tives from Penang Institute, 

George Town World Heritage 
Incorporated, Penang Global 

Tourism and Chief Minister In-

corporated.
The four government agencies 

briefed the Chief Minister on 
their roles, vision and mission.

Chow thanked the respective 
agencies for performing their 

duties responsibly.
“It has been 10 years since we 

took over the state administration 

but it felt like 15,” Chow said, 
drawing thunderous applause 

from the crowd.

Chow (centre, in black coat) having a light moment with the elected state representatives and 
government officials in Komtar.

Continue 
to take 
Penang 
higher, govt 
agencies 
told
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Jagdeep likes the 
challenges posed by 
his added portfolio 
of Local Government 
and will face them 
with his usual zest. 

Public 
feedback 
sought on 
CM’s tenure
Story by Christopher Tan

THE Penang government is 

seeking public feedback on 

the proposal to limit the Chief 
Minister’s tenure.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the state legal ad-

viser had presented the pro-

posal to the state executive 
council in a meeting on June 6.

“The state legal adviser 

proposed to add a sub-clause 

in the State Constitution,” 
Chow told the media at a press 
conference the same day.

Chow said the proposed sub-
clause states that “No member 

of the Legislative Assembly 
may be appointed as Chief 
Minister more than twice”.

Initially the state planned 

to limit the tenure of its Chief 
Minister to two terms.

“The definition of ‘term’ is 
grey. This is because we can-

not ascertain the time period 

of a ‘term’.
“That was why the state 

legal adviser suggested a dif-

ferent proposal,” he added.
Chow hoped to receive 

feedback from the public on 

the matter.
 “The public can voice their 

feedback in the media or e-

mail us their feedback.
“We hope to table the pro-

posal during the State Legisla-

tive Assembly in August. We 
do not want to prolong the 

matter,” he added.
In the recent 14th General 

Election (GE14), Penang Pa-

katan Harapan had pledged to 

implement the two-term limit 

for the Chief Minister post if 
the coalition wins the elec-

tion.
The move is also in line 

with the election pledge made 

by the pact at the Federal 

level to limit the post of Prime 

Minister to two terms.
*Ed’s Note: Penang’s long-

est-serving Chief Minister 
was Tun Lim Chong Eu who 
held the office from 1969 to 

1990, a period that spanned 

five general elections.

JAGDEEP Singh, the eldest of the 
legendary Tiger of Jelutong Karpal 
Singh’s children, is now serving 
his third consecutive term as Datok 

Keramat assemblymember after 
successfully defending the seat in 

GE14. 
The University of Warwick law 

graduate was already serving in the 

state executive committee of for-
mer Chief Minister Lim Guan 
Eng, managing the Town & Coun-

try Planning and Housing portfo-

lios, but after GE14 with Chow 
Kon Yeow now helming the state, 
Local Government was added into 

Jagdeep’s ambit of responsibilities.
Jagdeep, 47, shared his views 

with Buletin Mutiara on his excite-

ment of working closely and fa-

vourably with the Pakatan Hara-

pan federal government and of 

course, his aspirations and vision 

for local government in the provi-

sion of affordable housing for 

Penangites.
“I find this added portfolio of 

local government a very good 

challenge. I’m always a person 

who likes challenges. I saw a lot 
of changes in housing during my 

previous term. I came up with 
many new policies and I think CM 
(Chow) saw that and that’s why he 
has now given me that added re-

sponsibility.
“For my plans for the future of 

Penang, I think it is important for 

us to look back first. When I took 
over Housing and Town & Coun-

try Planning, I saw that there were 

a lot of things that needed to be 

made more efficient. So, I sat 
down with Chow and Guan Eng 
and we had a discussion. The first 
thing I needed to do was to bring 

down prices of housing in Penang. 
“The drastic changes we 

brought to Penang through the 

Cleaner, Greener, Healthier and 
Safer programmes and our CAT 
governance attracted many people 

to move here. Demand increased 
and therefore, prices of homes also 

increased. So, in 2014 we intro-

duced many cooling measures and 

by the end of 2016, we noticed 
prices of homes were stabilising. 

In fact as of the first quarter of 
2017, 70% of first time residential 
transactions was for RM500,000 

and below while 50% was for 
RM300,000 and below which we 

considered generally as affordable.
“But to make things even more 

affordable in Penang, we intro-

duced for the island, affordable 

h o u s i n g  c a n n o t  e x c e e d 
RM300,000. That was one of my 
policies agreed by CM and my 
aim was achieved to further make 

more properties affordable. Half 
of the properties being sold by 

developers were affordable hous-

ing. In my first five years of han-

dling housing, I made sure about 

25,000 low cost and low medium 
cost units were actually physi-

cally built and those currently 

being built are about 30,000 units. 
And a further 25,000 units ap-

proved to be built,” he told Bule-

tin Mutiara on May 25.
Efficiency for local government 

remains a top agenda for Jagdeep 

and he’s adamant of duplicating his 
success and achievements in hous-

ing for his new portfolio.
“For me, I want to make local 

government as efficient as possi-
ble. Less bureaucratic. I want it to 
be accessible by the people. Just 
like what I did for Housing, I will 

do for Local Government. I’m very 
sure this will not be difficult be-

cause my predecessor was YB 
Chow (Kon Yeow) and he’s a very 
hardworking exco member. We all 
know that. I’m now being briefed 
by my officers in Local Govern-

ment and I want to go head on to 

get things moving again and con-

tinue with Chow’s good work,” he 
said.

The once combative working 

relationship between Jagdeep and 

the Housing and Local Govern-

ment Ministry prior to GE14 is 

now a thing of the past and he looks 

forward to forging closer ties with 

the new Pakatan Harapan Minister 

in Putrajaya.

Jagdeep welcomes 
challenges in 
local govt portfolio
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m i t t e e  c h a i r m a n  s a i d  t h e 

mee t ing  was  t o  know the 

act ivi t ies  and programmes 

run by the grouping of NGOs, 

l ed  by  i t s  cha i rman  Yeap 
Meng Chee.

Among those present were 
r e p r e s e n t a t i v e s  f r o m  t h e 

Family Health Development 

A s s o c i a t i o n ,  M e t h o d i s t 
Church, CEPA, Women Wel-
fare Council, Wanita Perkim, 
Malays ian  Nurse  Associa -

tion, Bahai Community, Wan-

i ta  Gerakan,  In terna t ional 

Women’s  Assoc ia t ion  and 
Federation of Women’s Law-

yers.
“The NCWO plays a big 

role in promoting women’s 
rights and welfare. It was a 
useful meeting. For instance, 
the Women Welfare Council 
(WWC) has been there for 
many years  and  when  the 

government  cannot  accept 

helping unwed mothers, they 

are there to help them and 

other women in certain kind 

of crisis,” said Chong Eng.
“Their purpose is to help 

women without moral judg-

i n g  t h e m .  I  f e e l  t h e y  a r e 
needed. WWC actually runs 
a dormitory or an “asrama” 
(hostel) for working single 

women. They have eight staff 
members and get some fed-

eral grant, but the grant has 

been cut down to RM10,000. 
So definitely, it is not enough 

and they have to source for 

funds.”
Chong Eng said Perkim is 

also helping a lot of young 

girls who got into trouble or 

were  i nvo lved  in  t eenage 

pregnancy.
“Their kind of programme 

is  actual ly  complementing 

the efforts of the government. 
We’ve to compliment them 
fo r  the i r  work  tha t  i s  no t 

glamorous or not many peo-

ple want to associate with.
“I will visit these two as-

sociations and see how my 

p o r t f o l i o  c a n  c o l l a b o r a t e 

with them or give them some 

financial support so that they 

can continue to run their pro-

grammes,” she said.
On girls having to drop out 

from school due to teenage 

pregnancy, Chong Eng said 
t h e  a u t h o r i t i e s  s h o u l d  b e 

more forgiving and should 

try to help them get back to 

school.

“Even adul ts  make mis-

takes. I think we should be 
m o r e  f o r g i v i n g .  I  t h i n k 
schools should allow girls in 

such a situation to go back. 
W h e n  g i r l s  g e t  p r e g n a n t , 
some of  the schools  expel 
them.  They are  a l ready in 
such a predicament and that 

in itself is already a punish-

ment. 
“So, why do we want to 

punish them further? What 
future holds for them when 

they drop out from school at 

such a tender age? It’s not 
just her mistake, there is an-

o t h e r  p a r t n e r.  We  s h o u l d 
forgive them and guide them 

through.”
More importantly, Chong 

Eng said it  is necessary to 

take preventive measures like 

raising awareness on good 

parenting.
“We would  l ike  to  he lp 

parents coach their children 

well and protect them, not to 

confine them at home. That’s 
why we have the book, called 

Body Safety Education.”
In future, Chong Eng said 

she is mulling the setting up 

o f  a  Fami ly  Deve lopment 

C o u n c i l  b y  w o r k i n g  w i t h 
NGOs and civil societies to 

promote good family values 

by having a lot of parenting 

courses.
She also advised parents to 

a l l o c a t e  t i m e  t o  e n h a n c e 

bonding between them and 

their children, instead of just 

focusing on their careers or 

the chase for material wealth.
“We would like parents to 

have a  balanced work and 

family life. At the same time, 
employers must also create a 

conducive working environ-

ment that allows parents to 

go back home and have din-

ner with their family.
“That’s why in some coun-

t r ies ,  the i r  shops  c lose  a t 

a r o u n d  6 p m  o r  8 p m .  T h e 
people then have nowhere to 

go but to return home to be 

with their family.”
Now, with Pakatan Hara-

pan helming the federal gov-

e rnmen t ,  Chong  Eng  sa id 
both the state and the federal 

bodies should pool their re-

sources together to maximise 
their  faci l i t ies  in  order  to 

reach out to more women and 

families.

Chong Eng (seated, fourth from left) and Sungai Pinang assemblymember Lim Siew Khim (seated, 
third from left) posing with the representatives of the National Council of Women’s Organisation 
in their meeting in Komtar recently.

Story by K.H. Ong
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EXCO member Chong Eng 
had a fruitful meeting with a 

delegation from the National 

Council of Women’s Organi-
sation (NCWO) Penang chap-

ter at her office in Komtar 
recently.

The state Women and Fam-

i l y  D e v e l o p m e n t ,  G e n d e r 

Inclus iveness  and Non-Is-

lamic Religious Affairs Com-

State to promote good family values

SCHOOL CONCERT
CHUNG Ling High School will hold a school wind orchestra concert 
on June 22 at 7.30pm at Dewan Sri Pinang in Penang. For tickets, call 
Yik Khai (012-6288958).

SITE EXCURSIONS
GEORGE Town World Heritage Incorporated is organising site 
excursions under the George Town Heritage Celebrations 2018. The 
public can explore eight places of worship in George Town on weekends 
in July 2018. It is free for Malaysians and RM100 for non-Malaysians. 
Details, visit gtwhi.com.my/gthc2018.

CAREGIVERS’ TRAINING
CHARIS Hospice will conduct a basic caregivers’ training session at its 
premises at 28, Lintang Paya Terubong 3 on June 23, from 9am to 3pm. 
Registration closes on June 18. Details, call 017-4514258.

CATARACT SURGERY
LIONS Club and Pantai Hospital are offering subsidised cataract surgery 
for the needy. Details, call the hospital’s Public Relations Department 
(04-6396517) or its careline (017-5782899).

VOLUNTEERS WANTED
GEORGE TOWN Heritage Celebrations 2018 is looking for volunteers 
for its Street Festival on July 7 at the George Town heritage site. To 
sign up as a volunteer, visit gtwhi.com.my/gthc2018. For details, call 
Bernard at 011-51319213.

STREET MARKET
THERE will be a Street Market at Udini Square every Saturday and 
Sunday, at Level 2. A variety of clothes, shoes, fashion accessories and 
food are available from 10am to 8pm. For details, contact Udini Square 
Management Office at 04-2915477.

COUNSELLING
HELP4u provides confidential and free email counselling for the 
personal, emotional and social issues of youths. Visit www.help4u.org.
my or www.help4u.my

YWCA  ROOM VACANCIES
YOUNG Women’s Christian Association (Jalan Masjid Negeri) has 
newly-refurbished spacious rooms with attached bathrooms for rent. For 
enquiries and details, call 04-828155 between 9am -5pm (weekdays) 
and 9am – 1pm (Saturdays).

We would like 
parents to have 
a balanced work 

and family life 
– Chong Eng
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Noorazis

TABUNG Harapan Malaysia 
(TBM) has collected over RM27 
million as of 9.30am on June 3, 
Finance Minister Lim Guan Eng 

said.
“We would like to thank all 

those who have contributed to the 

fund to help the country face the 

challenges ahead.
“The RM27 million collection 

excludes the RM3 million contri-
bution today,” he told a press 
conference in Komtar.

During the press conference, 

Ewein Berhad, Magni-Tech Indus-

tries Berhad and businessman Tan 

Sri Tan Kok Ping donated RM1 
million each.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the state received posi-
tive response and queries from the 
public on the THM since it was 

launched.

Also present at the press confer-
ence were Tan, Magni-Tech Indus-

tries Berhad managing director 

Ledand P.S. Tan, Ewein deputy 
executive chairman and Group 
managing director Datuk Ewe 

Swee Kheng and Ewein non-inde-

pendent executive director Chan 
Gooi Yew.

At press time on June 7, the 
amount in THM had swelled past 

the RM50 million mark.

Boost for Tabung Harapan 

Lim (third from right), Chow (second from right), Tan (fourth from right), Ewe (fourth from left) and representatives from Ewein Berhad 
and Magni-Tech Industries Berhad taking a group photo after the press conference in Komtar.
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CELEBRATE Penang Hill’s 
glorious history and natural 

beauty from July 21 to 29 during 
the inaugural Penang Hill Festi-

val 2018 (PHF2018).
Nature lovers can get close to 

nature by taking part in guided 

tours, aimed at introducing 

various historical trails and 

pathways in Penang Hill. Par-
ticipants will be exposed to the 
Moniot Trail and the Viaduct 
Trail.

There is also the Night Explo-

ration and the Herpetology Walk 
and Talk to educate the visitors 

on animals and their natural 

habitat.
Apart from that, there are also 

talks on the history of the hill.
The festival is also a magnet 

for astronomy lovers. Visitors 
are invited to gather at the Bel-

levue Hotel to observe the Mars 

opposition and a lunar eclipse 

occurring together on July 27.
Penang Hill Corporation gen-

eral manager Cheok Lay Leng 
said the corporation had planned 

the festival about a year ago.
“We want more people to 

come and discover Penang Hill 

which is rich in history and 

natural scenery.
“The highlight of this festival 

is the Music on the Hill ‘East 

Meets West’.
“Visitors will get to enjoy 

local music, cultural perfor-

mances, traditional music instru-

ments performances and a sym-

phony orchestra at the Dataran 

in Penang Hill,” Cheok told a 
press conference on June 6. 

Chief Minister Chow Kon 
Yeow said the Penang Hill is a 
home to many exotic flora and 
fauna.

“It is timely for more visitors 

to reconnect with the 130-mil-

lion-year-old Penang Hill rain-

forest,” he said.
Visit www.penanghill.gov.

my/phf2018 for further details.
Visitors can also e-mail to 

phf2018@penanghill.gov.my 
for any enquiries.

Celebrate
on top
of the hill

Chow (centre) with exco members Zairil Khir Johari (third from 
right), Soon Lip Chee (fourth from right), Yeoh Soon Hin (sixth from 
right) and Phee Boon Poh (seventh from right); Cheok (second 
from right) and The Habitat Penang Hill managing director Allen 
Tan (third from left) in a group photo after the press conference 
in Komtar.
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Noorazis

IN a bid to spearhead and 

advance Penang’s  cul tura l 
melting pot, the state govern-

ment has forged a close bond 

with France.
A memorandum of under-

standing (MoU) signing cer-

e m o n y  b e t w e e n  t h e  s t a t e 

government through George 

Town Conservation & Devel-
opment Corporation Sdn Bhd 
(GTCDC) and the Embassy of 
France was held on June 2 in 
the presence of Finance Min-

ister Lim Guan Eng.
Chief Minister Chow Kon 

Yeow, during the signing cer-
emony, stated that the sister-

hood between Penang and 

France encompasses three key 

areas - capacity building, art-

ist in residence programme 

and knowledge exchange and 
partnership.

GTCDC is a tripartite part-
nership between Chief Minis-

ter Incorporated, Think City 
and the Aga Khan Trust for 
Culture.

“The idea of the MoU came 

about after recognising the 

exis t ing f r iendly re la t ions 
between the two countries and 

poss ib i l i t i es  of  enhancing 

further ties in the field of arts, 

culture, heritage and social 

development,” Chow said.
Laplanche (second from left) exchanging the MoU documents 
with Chow.

Sisterhood formed between 
Penang 
and France

“In addition, the MoU is 

also aimed to develop an ex-

pert and artist exchange pro-

grammes, capacity building 

and arts activities between 

George Town (Penang) and 

Arles  (France)  s ince  bo th 
s ta tes  have  Unesco  World 
Heritage Sites.

“The Penang state govern-

ment is pleased to enter into 

this partnership with the Em-

bassy of France and City of 
Arles to build up a new econ-

omy based on culture. This is 
essential to make our local 

economy more resilient,” he 
added.

“Culture is a renewable as-

set and we need to build our 

existing cultural institutions 
so  that  they become more 

resilient.
“We would l ike to learn 

from the French experience, 
a nation that is based on cul-

ture that has a cultural and 

creative economy estimated 

to be worth €104.5 billion in 
2011,” he said.

“We look forward to closer 
cooperation with the City of 
Arles, which is the first UN-

ESCO World Heritage Site 
listed for living heritage in 

France.
“Arles also has a vibrant 

publishing industry as well as 

a world famous photography 

festival,” Chow added.
According to  Chow, the 

French government is provid-

ing support for two Penang 

based administrators to attend 

courses on culture manage-

ment in France.
Haryany  Mohamed ,  t he 

director of the Penang State 

Museum is  cur rent ly  on  a 

th ree -month  sabba t i ca l  in 

Paris and Arles.
Barathi Suppiah, the depu-

ty general manager of CMI, 
will be joining the programme 

as well.
Lim expressed his delight 

o n  t h e  s i s t e r - c i t y  p r o -

gramme.
“I hope to see this initiative 

expand beyond Penang to the 
rest  of Malaysia as France 

continues to be a leader in the 

cultural and creative economy 

in Europe,” Lim said.
Also present were French 

ambassador to Malaysia Fred-

eric Laplanche, Think City 
chairman Datuk Anwar Fazal 
and GTCDC director Hamdan 
Majeed.
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STATE exco member Dr Afif 
Bahardin will be helping Penang 

General Hospital to resolve the 

issues affecting the delay in the 

upgrading works of its operating 

theatre.
Afif met some officials of the 

Penang Hospital at the old operat-

ing theatre (OT) on June 3 to hear 

the problems faced by the hospital.
“It will take a minimum of six 

months to clear the mess,” Afif, 
who is the state Health, Agricul-
ture and Agro-based Industry and 
Rural Development Committee 
chairman, told reporters during the 

meeting.
“I will be meeting the health 

minister (Dr Dzulkefly Ahmad) on 
June 11 and seek his help.

“As the OT is not ready, all the 
services have to be done at other 

government hospitals in Seberang 

Jaya, Kepala Batas, Bukit Merta-

jam and some at the ACC (Ambu-

latory Care Centre) building. So, 
it affects the delivery of services.” 

Also present at the meeting 
were Head of department of anes-

thesiology Datuk Dr Jahizah Has-

san, deputy director of health 

(Medical division) Dr Elizabeth 

Anthony, deputy director (man-

agement) Velan Supramaniam and 
deputy director (administration) 

Wong Cheng Yew.
Dr Afif said the upgrading 

project has four components, 

namely the upgrading of the pae-

diatric intensive care unit, the 

upgrading of the medical gas 

system of Block “C”, the upgrad-

ing of the air-conditioning system 

of Block “B” involving the opera-

tion theatre complex and the up-

grading of the sterilisation com-

plex involving the expansion of 
clean room.

On the issue of putting up lead 

shield for radiation protection, 

Afif said the safety of every pa-

tient and staff is very important 

and will be looked into.
He said the operating theatre, 

which was renovated at the end of 

2016, was due to be completed in 
October last year and an extension 
was given until April this year.

“Until now, it is not completed. 
I will be liaising with the health 

minister and health ministry. The 
way I see the amount of work that 

needs to be done, it will take more 

than six months. So, the earliest 
completion for the OT is early 

next year,” he said.
Wong said the meeting was a 

“good” one as Dr Afif is in the 
know of the needs of the hospital 

and what is causing the delay.

“We hope he will help get 
things moving faster because of 

the state’s good rapport with the 
federal level,” said Wong.

“As staff of the hospital, our 
objective is to serve the people. 
Sometimes, the doctors get frus-

trated because they cannot carry 

out the operations here.
“Sometimes, it causes diffi-

culty to elderly patients who have 

to go to Bukit Mertajam because 

their mobility is restricted, espe-

cially those with cataract. 
“Some may encounter prob-

lems finding the BM hospital and 
coming back. The doctors them-

selves will also have to go over 

there and finish work around 

midnight,” he added.

Afif to look into delay in upgrading works of Penang Hospital OT

Grateful folk thank 
state, builder, for homes
Story by Christopher Tan

OWNING a home is never easy. 
Some people never dream of home 

ownership in the first place.
Being a caring state govern-

ment, the Penang government in-

troduced the state affordable hous-

ing scheme and the effort has 

clearly touched the lives of many 

people.
Among them are the hundreds 

who bought units at the Ramah 

Pavilion condominium project in 

Teluk Kumbar via the state afford-

able housing scheme.
Marketing manager Afzal Ab-

dul Manap, 30, thanked the Penang 

government for implementing 

the scheme.
“The state affordable housing 

scheme is very good for Penan-

gites. It helps us to own a home at 
an affordable price.

“I am now staying with my 

parents in a low-cost flat. I have 
adopted an eight-month-old baby 

boy recently, and I want to provide 

a more comfortable environment 

for him.

“The affordable housing 

scheme by the state was what I was 

waiting for,” he said in an inter-
view on May 31.

Operations executive Shahrul-
nizam Mohd Salleh, 42, said it was 
rather difficult to own a home with 
the high loan rejection rate and the 

price of the property.
“With the help from the Penang 

government and M Summit Group, 

we are able to own our own home,” 
Shahrulnizam said, adding that 

Ramah Pavilion was his first home.
M Summit Group founder and 

managing director Datuk Albert 
Moh thanked the state for the op-

portunity to be part of such a 

worthy and meaningful scheme.
“Contrary to misconceptions 

that all developers are profit-driv-

en, we believe it is more gratifying 

to be the rakyat’s developer. 
“When we first heard of this 

wonderful programme, we were 

immediately thrilled to jump on 

board.
“Thus, we are honoured to be 

the first private developer to take 
on the state government’s afford-

able housing scheme,” Moh said.
He also highlighted the Group’s 

corporate social responsibility ef-

fort – the Rent To Own (RTO) 

scheme for Ramah Pavilion to help 

lighten the burden of home buyers.
Moh said that under the RTO 

programme, the monthly rental 

collected over five years would be 
treated as 20% of the unit’s price.

To show its gratitude to the 

state, the Group will hold a grand 

two-day weekend carnival at the 

site on June 30 and July 1.
The main highlight is the key 

handover ceremony at 4pm on 

June 30 where the guest of honour 

is Chief Minister Chow Kon Yeow.
The event will showcase 

thrilling musical acts, lucky 

draws, photography and art 

contests as well as visits to the 

condo’s rooftop farm.
Ramah Pavilion comprises 

759 units ranging between 800 

sq ft and 1,350 sq ft in size. 
More than 95% of the units have 
been sold. Limited units are still 
available.

Moh (right) showing the artist’s impression of Ramah Pavilion to 
Afzal (centre) and Shahrulnizam.

Dr Jahizah (left) conveying the 
plight of the Penang Hospital to 
Dr Afif (right). With them are Velan 
(second from left) and Wong (third 
from left).
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Story & pix by Victor Seow

THE state government wasted no 

time in making sure things were 

back to normal as soon as possible 

at Taman Bagan, especially at the 

Bagan Specialist Centre, by in-

stalling water pumps to draw out 

the excess water from the mon-

soon drain into Sungai Mak 

Mandin.
This was confirmed by Zairil 

Khir Johari, who’s exco for 
Works, Utilities and Flood Miti-
gation, when he visited the site 

located just beside Bagan Special-

ist Centre with Bukit Mertajam 
MP Steven Sim, Bagan Dalam 

assemblymember M. Satees, Se-

berang Perai Municipal Council 
(MPSP) councillor Joshua Woo 
and officers from the State De-

partment of Irrigation and Drain-

age (JPS) on May 29.
“These two portable pumps are 

a short-term measure as we al-

ready have an existing flood 
mitigation project at a cost of 

RM40 million which is fully 

borne by the state government. 
The project which is the most 

costly undertaken by the state 

government began in March this 

year,” Zairil told the media.
“I have passed the message to 

MPSP that the person-in-charge (of 

handling the pumps) needs to be 

punctual in arriving at the place 

when he’s most needed. If it’s half 
an hour, it means he must be here 

in half an hour. We will address this 
lack of manpower because there are 

20 pump houses in the whole of 
Seberang Perai but only 17 person-

nel tasked to manage them. We 
can’t afford the delay when there’s 
heavy rain,” added Satees. 

“There’s also a need for public 
behaviour to change by not litter-

ing or throwing rubbish into our 

rivers and drains. Don’t simply 
throw anything into our rivers and 

drains as the sewerage system 

would be clogged when it rains,” 
Zairil pointed out.

According to Zairil, the com-

pletion of the flood mitigation 

project will take 24 months and it 
will have a capacity of pumping 

excess water at 9,000 litres per 
second.

The heavy downpour which 

occurred the night before at 11pm 

lasted for about 3 hours and re-

corded a massive rainfall of 

116mm that caused 30 locations 

in Central Seberang Perai (SPT) 
and North Seberang Perai (SPU)

to be flooded, Taman Bagan being 
one of them. The flood condition 
was also made worse due to the 

high tide at the rivers.

(From left) Woo, Zairil, Sim and Satees studying the conditions of Sungai Mak Mandin after the 
installation of the portable pumps.

Quick 
measures to 
overcome 
Taman 
Bagan flood 
woes
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THE Penang Forum members, 

led by Dr Lim Mah Hui , 

cal led on Chief  Minis ter 
Chow Kon Yeow at his office 
in Komtar on June 6.

In an hour-long meeting, 

issues pertaining to planning, 

d e v e l o p m e n t  i s s u e s  a n d 

floods as well as concerns 

regard ing  mega  p ro jec t s 

planned for the state were 

brought up

“We hope that this would 
be a good start in continu-

ously engaging with the State 

through dialogue as well as 

look for multipronged solu-

tions for the issues facing 

Penang,” said Lim.
Meanwhile, the Chief Min-

ister said follow-up meetings  

with the group would be ar-

ranged soon.
On June 5, a delegation 

from Prasarana Malaysia Ber-

had led by its president and 

Group CEO Masnizam Hish-

am paid Chow a courtesy 
visit at his office.

The Group manages the 

R a p i d P e n a n g  b u s e s  a n d 

through its subsidiary, Rapid 

Ferry Sdn Bhd, runs the Pen-

ang ferry services which it 

took over from Penang Port 

Commission earlier this year 
as well as the Sultan Abdul 
Halim Ferry Terminal (But-

terworth) and Raja Tun Uda 

F e r r y  Te r m i n a l  ( G e o rg e 

Town).
Others in the delegation 

included Osman Amir (Head 
Operation Support & Control, 
Rapid Penang Sdn Bhd), Ab-

dul Rahim Musa (Chief Hu-

man Capital Officer, Prasa-

rana Malaysia Bhd), Lim Jin 

Aun (Head Group Communi-
cations & Strategic Market-

ing, Prasarana Malaysia Bhd), 

Mohd Azam Omar (Chief 

Executive Officer Rapid Bus 
Sdn Bhd), Muhammad Ya-

zurin Sallij Muhammad Yasin 
(Head Pro-Term Task Force, 

Rapid Ferry Sdn Bhd), Mohd 

Azmi Abdullah (Chief Oper-
ating Officer, Rapid Penang), 

Yusri Hushairi (Head Bus 

Maintenance, Rapid Penang) 

and Ahmad Shabuddin Abdul-
lah (Head Operations, Rapid 

Penang).

AS the saying goes, “Give a man 
a fish, and you feed him for a day; 
show him how to catch fish, and 
you feed him for a lifetime”, single 
mothers at the Sungai Pinang 

People’s Housing Projects (PPR) 
housing are given a platform to 

acquire skills in baking so that they 
can generate income.

Sungai Pinang assemblymem-

ber Lim Siew Khim constantly 
puts forth effort to provide quality 
life for the people in her constitu-

ency.
As such, baking classes have 

been initiated by Lim at the Sungai 

Pinang PPR flats for single moth-

ers to help them with their living.
“The idea to come up with this 

project emerged somewhere in 

December last year, and we need-

ed a place for the bakery, so we 

discussed with the Penang Island 

City Council (MBPP) about our 
concept of initiating the ‘Charity 
Bakery For Everyone’ since the 
building (Sungai Pinang PPR 

Flats) belongs to the council.
“At the moment we have eight 

single mothers undertaking the 

baking programme which com-

menced on March 6.
“Two days in a week, Tuesday 

and Thursday, from 2pm to 5pm, 
the ingredients are provided by 

donors, they just need to come, 

learn and bring back whatever that 

they have baked. So they learn 
baking skills at zero cost,” said 
Lim during the soft launch of the 

bakery on March 31.
A team of professional chefs are 

on hand to teach the single moth-

ers.
According to Lim, the buns 

made are fresh without any pre-

servatives so it must be eaten in 24 
hours.

She also stated 

the donors want to 

remain anony-

mous as they are 

doing this as part of 

the Corporate So-

cial Responsibility. 
(CSR)

“So today we are 

here for a soft 

launching of the 

‘Charity Bakery For 
Everyone’ and the 8 
single mothers have 

successfully made 

700 buns since morn-

ing and all these buns 

will be distributed to 

the residents here,” Lim said.
“Now they can be independent 

and make a living with the skills 

they acquire from the classes, most 
importantly, they do not need to 

spend a penny to learn the baking 

skills.
“My main concern is to help 

them to generate a sustainable 

income,” added Lim.
One of the participants, Shak-

ila Bee Madagany, 49, expressed 

her excitement on the bakery 
classes.

“By taking part in this pro-

gramme, it helps me to learn bak-

ing skills and boosts my self-con-

fidence as well.
“It helps me to generate income 

and at the same time gives the 

courage to stand on my own feet

“YB Lim is such a people-
centric leader who always works 

on improving the lives of others, 

she has done a lot for the people 

here,” said Shakila when was 
asked on her feelings about the 

programme.

Penang Forum, Prasarana 
pay a courtesy call on CM

Baking skills help single mothers to generate income

Masnizam, on behalf of the Prasarana delegation, presenting a memento to Chow.

Lim (fourth from left) in a group picture with the participants of 
the baking class

F r e s h l y  b a k e d  b u n s 
from ‘Charity Bakery For 
Everyone’.



http:www.facebook.com/buletinmutiara
http:www.facebook.com/ChowKonYeow #]‹ 1-15, 2018

	 இவ்வருடம்,	 அனைத்து	
பிைாங்கு	மாநில	அரசு	ஊழியர்களுக்கும்	
அளவிலலா	 இன்பத்னதைத்	 தைரும்	
ந�ானபுப்	 ப்பரு�ாளா்கந்வ	 அனமயும்	
எை	்கருதைப்்படுகிறது.	்கடநதை	நம	5	-ஆம்	
தி்கதியனறு	பிைாங்கு	மாநில	முதைல்வர	
நமதைகு	 சாவ	 ப்கான	 யாவ	 பிைாங்கு	
மாநிலத்னதைச்	சாரநதை	அனைத்து	அரசு	
ஊழியர்களுக்கும்	 ரிம1,000	 ந்பாைஸ்	
்வழங்்கவிருப்்பனதை	 அதி்காரப்பூர்வமா்க	
மாநில	 அரசு	 ஊழியர்கள்	 உடைாை	
சநதிப்பு	கூடடத்தில	அறிவித்தைார.
	 இவ்வாண்டு	 பிைாங்கு	 அரசு	
ஊழியர்களுக்கு	மாநில	அரசு	ந்பாைஸ்	
்வழங்்க	 ரிம3.6	 மிலலியன	 அலலது	
ஒரு	 �்பருக்கு	 தைலா	 ரிம1,000	 எை	
்வனரயூறுக்்கப்்படடுள்ளது.	 அனமதியாய்	
அமரநதிருநதை	 அனைத்து	 அரசு	
ஊழியர்களும்	 இவ்வறிப்பின	 பிறகு	
எழுப்பிய	 ஓனசநய	 அ்வர்களின	
ஆ்வனலயும்	 எதிரப்்பாரன்பயும்	
மாநில	 அரசு	 நினறவுப்்படுத்தியனதைக்	
்காடடியது.
	 எதிர்வரும்	 ந�ானபுப்	
ப்பரு�ாளாக்கு	 இநதை	 ந்பாைஸ்	
ஒரு	 ்வன்கயில	 உதைவியாய்	 அனமயும்	
எை	 தைாம்	 எதிர்பாரப்்பதைா்க	 சாவ	
கூறிைார.அரசு	ஊழியர்களின	்வறறாதை	
உனழப்புக்கு	 தைன	 �னறினயயும்	 அ்வர	
முனன்வத்தைார.பதைாடரநது,	 சாவ	
தைமதுனரயில,	2008	-ஆம்	ஆண்டு	முதைல	
பதைாடங்கி,பிைாங்கு	 மாநில	 அரசு	
ஆடசியின	 கீழ்	 மக்்களின	 �லனைப்	
்பாது்காக்்க	 நினறய	 திடடங்்கனள	
்வகுக்்கப்்படடுள்ளது	எைவும்	கூறிைார.
	 ்கடநதை	 ்பத்து	 ஆண்டு்களா்க	
பிைாங்கு	 மாநில	 அரசு	 மி்க	 �னறா்க	
பசயல்படடுள்ளது	 என்பனதை	 பிைாங்கு	
மாநிலத்தின	 துரிதை	 ்வளரச்சியால	
்கண்கூட	 ்காணமுடிகிறது.	 ஒரு	 சிறிய	
மாநிலமாை	 பிைாங்கு,	 சுறறுலாத்	
துனறயில	 �ாடறிநதை	 மறறும்	
உல்கறிநதை	 மாநிலமாயிறறு	 என்பது	
பதைாடரநதைாறந்பால	 கினடநதை	
அங்கீ்காரங்்கள்	 சித்தைரிக்கினறது.	
�ாம்	 �னடமுனறப்்படுத்தியுள்ள	
ப்பாருளாதைார	 ஊக்்கம்	 ப்வளி�ாடடு	

ந�ோன்புப் பெரு�ோளை முன்னிட்டு அரசு 
ஊழியர்களுக்கு ரிம1,000 நெோனஸ்

 பினாங்கு மாநில அரசு ஊழியர்கள்

முதைலீடடாளர்கனளயும்	 ஈரத்து	 ப்வறறி	
ப்பற	ன்வத்துள்ளது.	
	 சு்காதைார	 சுறறுலாத்	
துனறயும்	 பிைாங்கு	 மாநிலத்தின	
ப்பாருளாதைாரத்னதை	 ்வளரப்்பதில	 ப்பரிய	
்பங்்காறறியுள்ளது.	 அதுமடடுமலலாமல,	
பிைாங்கு	 எனறாநல	 உணவுக்கு	
ப்பயர	 ந்பாை	 மாநிலநம	 ஆகும்.	 ஒரு	
்காலத்தில	 பதைருக்்கனட	 உணவு	 ஒரு	
சிலரால	 மடடுநம	 விரும்்பப்்படடது	
ஆைால	 இனறு	 சுறறுப்்பயணி்கள்	
மடடுமினறி	 அனைத்துல்க	 மக்்களும்	
விரும்புகினறைர.	 ்பல	 சுறறுப்்பயணி்கள்	
பிைாங்கிறகு	 சுறறிப்	 ்பாரக்்க	 ்வரு்வநதை	
இங்குள்ள	 உணன்வ	 உண்்பதைற்கா்க	
எனற	 ்காரணினய	 முனன்வக்கினறைர	
எை	சாவ		தைமதுனரயில	குறிப்பிடடார.		
	 பிைாங்கு	மாநில	அரசு	ப்பாது,	
தைனியார	 	 மறறும்	 ப்பாதுமக்்கள்	
(Public,	 Private & PeoPle PartnershiP) 

நினலப்்பாடடினை	 பசயல்படுத்தியுள்ளது.	
இம்மூனறின	 ஒத்துனழப்புடன	

பிைாங்கு	 மாநில	 ்வளரச்சினயயும்	
மறறும்	 நமம்்பாடடினையும்	
்கண்கூட	 ்காணமுடிகிறது.	
பிைாங்கு	 மாநிலம்	 அனைத்துல்க	
ரீதியில	 அங்கீ்கரிக்்கப்்படடுள்ளது	
்பாராடடக்குரியதைாகும்.	
	 பிைாங்கின	 மாறறம்	 என்பது	
அநதைாடு	 முறறுப்புள்ளிப்	 ப்பறாமல,	
நமலும்	 பதைாழிலமுனைந்வார	 மறறும்	
ப்பாது�லம்	 அடிப்்பனடயிலாை	
முனன்வத்தை	 ்பல	 முயறசி்கள்	 	 மாநில	
அரசாங்்கத்னதை	 ந�ாக்கி	 மக்்களுனடய	
�ம்பிக்ன்கனய	நமலும்	்வலுவூடடியுள்ளது.	
	 பிைாங்கு	 மாநில	 அரசால	
பசயல்படுத்தைப்்படட	 சமூ்க�ல	
திடடங்்கள்	 	 வினல்வாசி	 ஏறறத்தைால	
மக்்கள்	 எதிரந�ாக்கியுள்ள	
சுனம்கனள	 சமாளிக்்க	 உதைவியது.	
இதுந்வ,	 மக்்களின	 பசலன்வ	
குனறப்்பதைறகு	 உதைவியாய்	 அனமநது	
்பலரின	 சுனமனயக்	 குனறத்தைது.	
ச்க	 ஆடசிக்குழு	 உறுப்பிைர்களின	
ஒத்துனழப்பு,	 அரப்்பணிப்பு,	 ்கருத்து	
மறறும்	 அனு்ப்வ	 ்பரிமாறறங்்கள்	
இலலாமல	இம்மாதிரியாை	ப்வறறி்கள்	
சாத்தியம்	 அனடய	 ்வாய்ப்பிலனல	 எை	
சூளுனரத்தைார.
	 பிைாங்கு	 மாநில	 அரசின	
சிறநதை	 தூய்னமயாை	 நிர்வா்கத்திைால	
மடடுநம	இவப்வறறி்கள்	சாத்தியமாைது	
என்பதும்	பமய்	கூறறாகும்.

	 பிைாங்கு	 மாநில	 �ம்பிக்ன்கக்	
கூடடணி	அரசு	மநலசிய	�ாடடின	்கடன	
சுனமனய	 குனறக்்க	 இம்மாநிலத்தின	
்பங்்களிப்பினை	்வழங்்க	முன்வநதுள்ளனதை	
ப்காம்தைாரில	�னடப்பறற	பசய்தியாளர	
சநதிப்பில	 அறிவித்தைார	 பிைாங்கு	
மாநில	 முதைல்வர	 நமதைகு	 சாவ	
ப்கான	 யாவ.	 ்கடநதை	 30	 நம	 2018-
ஆம்	 �ாள்	 �னடப்பறற	 ஆடசிக்குழு	
கூடடத்தில	பிைாங்கு	மாநில	அனைத்து	
10	 ஆடசிக்குழு	 உறுப்பிைருடன	
ஒருமைதைா்க	முடிப்வடுத்து	ஜுன	மாதைம்	
பதைாடங்கி	 அனைத்து	 ஆடசிக்குழு	
உறுப்பிைரின	 அடிப்்பனட	 ்வருமாைத்தில	
இருநது	10%	்வருமாைம்	�ாடடின	்கடன	
சுனமனய	 குனறக்்க	 ்வழங்்கப்்படும்	 எை	
முடிப்வடுத்தைது	்பாராடடக்குரியதைாகும்.
	 பிைாங்கு	 மாநில	 அரசு	
�ாடடின	 ்கடன	 சுனமனய	 குனறக்்க	
அக்்கனறயும்	 �லனும்	 ப்காண்டுள்ளதைா்க	
பசய்தியாளர	 சநதிப்பில	 மாநில	
முதைல்வர	குறிப்பிடடார.	பிைாங்கு	மாநில	
முதைல்வரின	 அடிப்்பனட	 ்வருமாைத்தில	
இருநது	10%-ஆை	ரிம1,417.51	மறறும்	
நமலும்	10	ஆடசிக்குழு	உறுப்பிைர்களின	
்வருமாைத்தில	இருநது	10%-ஆை	தைத்தைம்	
ரிம1,210.92	 எை	 பமாத்தைமா்க	 ஒரு	
மாதைத்திறகு	 ரிம	 13,526.80	 �ம்பிக்ன்க	
நிதியத்திறகு	 ந�ரடியா்க	 ்வழங்்கப்்படும்	
என்பது	குறிப்பிடத்தைக்்கதைாகும்.	
	 இத்திடடம்	 அண்னமயில	
�ாடடின	 பிரதைமர	 துன	 டாக்டர	
ம்காதீர	 மு்கமது	 அறிவித்திருநதைப்்படி	
அனமச்சர்களின	அடிப்்பனட	்வருமாைத்தில	
இருநது	 10%	 �ாடடின	 ்கடன	
சுனமனய	 குனறக்்க	 ்பயன்படுத்தைப்்படும்	
என்பதைனை	 முனநைாடியா்க	 ப்காண்டு	
்வனரயூறுக்்கப்்படடுள்ளதைா்க	 நமலும்	
்பாடாங்	 ந்காத்தைா	 சடடமனற	
உறுப்பிைருமாை	 நமதைகு	 சாவ	 ப்கான	
யாவ.

�ோட்டின் ்கடன் 
சுளமளய குளைக்்க 
பினோங்கு மோநிலம் 
10% ெங்்களிப்பு

அரசு ஊழியர்களுடனான சந்திப்புக் கூடடத்தில் ்கலந்துக் க்காணட பினாங்கு மாநில முதல்்வர 
மமதகு சாவ் க்கான் யாவ்,அரசியல் தலல்வர்கள் மற்றும் அரசு ஊழியர்கள்.

JUNE.indd   1 6/7/2018   3:56:08 PM



2#]‹ 1-15, 2018

	 பிைாங்கு	 மாநில	 ்வாடன்கக்்கார	 மறறும்	 ந்பருநது	 ஓடடைர்களின	
நசன்வயும்	்பங்்களிப்பும்	அங்கீ்கரிக்கும்	்வன்கயில	மாநில	அரசு	ஒவப்வாரு	ஆண்டும்	
ஊக்்கத்பதைான்கயா்க	 தைலா	 ரிம600-ஐ	 ்வழங்குகிறது.	 இரண்டாம்	 முனறயா்க	
்வழங்்கப்்படும்	 இநதை	 ஊக்்கத்பதைான்கனயப்	 ப்பறறுக்ப்காள்ள	 ந்பருநது	 மறறும்	
்வாடன்கக்்கார	ஓடடிைர்கள்	்வருன்க	புரிநதைைர.	
	 பிைாங்கு	மாநில	முதைல்வர	நமதைகு	சாவ	ப்கான	யாவ	நி்கழ்ன்வ	பதைாடக்கி	
ன்வத்தை	பினைர	தைமதுனரயின	ந்பாது,	ஊக்்கத்பதைான்க	ப்பறு�ர்கள்	ஒப்புக்ப்காண்டால	
�ாங்்கள்	 இவவிழான்வ	 ஒரு	 ்வருடத்திறகு	 ஒரு	 முனற	 மடடுநம	 �டத்துந்வாம்	
என்பனதையும்	 அறிவித்தைார.	 நமலும்,	 பிைாங்கு	 மாநிலத்தின	 �ம்பிக்ன்கக்	 கூடடணி	
அரசு	்வாடன்கக்்கார	மறறும்	்பள்ளி	ந்பருநது	ஓடடைர்களுக்கு	ஊக்்கத்பதைான்கனய	
அதி்கரிக்்க	இலக்கு	ப்காண்டுள்ளது	.
	 "பமாத்தை	 ஊக்்கத்பதைான்க	 ரிம600	 அலலது	 அதைறகு	 நமற்படடும்	
்பரிசீலிக்்கப்்படும்,"	 எை	 அண்னமயில	 ஜுன	 3-ஆம்	 தி்கதியனறு	 �	 பிைாங்கு	
மண்ட்பத்தில	�டநநதைறிய	்வாடன்கக்்கார	மறறும்	்பள்ளி	ந்பருநதுக்்காை	இரண்டாம்	
தை்வனண	ஊக்்கத்பதைான்க	்வழங்கும்	விழாவின	ந்பாது	அறிவித்தைார	மாநில	முதைல்வர	
அ்வர்கள்.
	 அனை்வரின	புரிதைலுக்கு,	2013	-ஆம்	ஆண்டில	்வாடன்கக்்கார	ஓடடுைருக்்காை	
ஊக்்கத்பதைான்க	 பதைாடங்்கப்்படடு,	 அநதை	 ந�ரத்தில	 2017ஆம்	 ஆண்டில	 ந்பருநது	
ஓடடைர்களுக்கு	 நீடடிக்்கப்்படடது.	 கீழ்க்்காணும்	 அடட்வனண	 இவ்வாண்டு	
ஊக்்கத்பதைான்க	ப்பறற்வர்களின	எண்ணிக்ன்கனய	சித்தைரிக்கினறது.

 பகுதி	 வாடகைகைார்	ஓட்டுநர்	 பபருந்து	ஓட்டுநர்				

	 தீவு	 1652	 312	 			

	 ப்பருநிலம்	 690	 341	 	

	 இதைனினடநய	,	இவ்வாண்டு	்வாடன்கக்்கார	ஓடடுைர	மறறும்	்பள்ளி	ந்பருநது	
ஓடடுைருக்கு	 மாநில	 அரசு	 ஊக்்கத்பதைான்க	 ்வழங்்க	 ரிம898,500	 ஒதுக்கியுள்ளது	
்பாராடடக்குரியதைாகும்.

வாடகைகைார் மற்றும் பள்ளி பபருந்து ஓட்டுனர்ைளுகைான 
ஊகைத்தாகை அதிைரிகைபபடலாம் - முதலவர்

	 பிைாங்கு	 மாநில	 அரசு	 இம்மாதிரியாை	 திடடங்்களின	 ்வழி	 அனைத்து	
்வாடன்கக்்கார	 மறறும்	 ்பள்ளி	 ந்பருநது	 ஓடடுைர்களின	 �லன்கனள	 ஒதுக்்காமல	
ந்பணி	்பாது்காக்கிறது	என்பது	ப்வளிப்்பனடயாை	உண்னமயாகும்.	மாநில	அரசுடன	
்வாடன்கக்்கார	 மறறும்	 ்பள்ளி	 ந்பருநது	 ஓடடுைர்கள்	 இனடநய	 �லல	 உறவு	
்பராமரிக்்கப்்படடு,	அவ்வப்ந்பாது	நமம்்படுத்தைப்்படடுள்ளனதையும்	ப்வள்ளினடமனலயா்கக்	
்காண	முடிகிறது.
	 பிைாங்கிறகு	்வருன்கயளிக்கு	சுறறுப்்பயணி்களுக்கு	்வாடன்கக்்கார	முக்கிய	
்பங்கு	 ்வகிக்கிறது.	 தைரமாை	 நசன்வனய	 ்வழங்கு்வதைன	 மூலம்	 சுறறுப்்பயணி்களின	
்வருன்கனய	 நமலும்	 அதி்கரிக்்க	 முடியும்	 எை	 �ம்பிக்ன்க	 பதைரிவித்தைார.	 பிைாங்கு	
மாநில	 அரசின	 திறனமயாை	 நிர்வா்கத்தைால	 இது	 சாத்தியமாகிறது	 என்பது	
குறிப்பிடத்தைக்்கதைாகும்.

 ்வாடல்கக்்கார ஓடடுனர மற்றும் பள்ளி மபருந்து ஓடடுனருக்கு ஊக்்கத்கதால்க ்வழங்கும் விழாவில் ்கலந்து சிறப்பித்தார மாநில முதல்்வர மமதகு சாவ் க்கான் யாவ் மற்றும் அரசியல் தலல்வர்கள்.

ஊக்்கத்கதால்க கபற்றுக்க்காணட ஓடடுநர்கள்
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	 எங்	பமாய்	லாய்	(்வயது	40)	பதைன	
பச்பராங்	பினறயில	பிறநது	தைமது	ஆரம்்ப	
்கலவினய	நசாங்	கு்வாங்	சீைப்்பள்ளியிலும்	
்வாலநடார	 இனடநினலப்்பள்ளியிலும்	
்கறறு	 நதைரநதை்வர	 ஆ்வார.	 பினைர	
ஆஸ்திநரலியா	 குயினஸ்நலன	 �்கரில	
தைமது	 உயரக்்கலவினய	 பதைாடரநதைார.	
இ்வர	 பதைாடரபுத்துனற	 பதைாழிலநுட்ப	
துனறயில	 ்படடம்	 ப்பறறுள்ளார.	 2013-
ஆம்	 ஆண்டு,	 எங்	 பச்பராங்	 பினற	
�்கராண்னம	்கழ்க	உறுப்பிைரா்க	இரண்டு	
தை்வனணயா்க	 நசன்வயாறறியுள்ளார	
என்பது	 குறிப்பிடத்தைக்்கதைாகும்.	
இ்வர	 ஜாவி	 சடடமனற	 பதைாகுதியில	
ந்பாடடியிடடு	ப்பரும்்பானனமயாை	்வாக்கு	
வித்தியாசத்தில	ப்வறறிப்ப்பறறார.
	 'பச்பராங்	பினற	ப்பருநிலத்தில	
பிறநது	 இங்ந்கநய	 உழனறு	
்வநதுள்நளன;	 �ான	 என	 பிறநதை	
மண்னண	 அதி்கமா்க	 ந�சிக்கினநறன;	
இங்குள்ள	 அனைத்து	 மக்்களுக்கும்	
இை	 மதை	 ந்பதைமினறி	 உதைவிப்புரிய	
தையார	 நினலயில	 இருகினநறன',	 எை	
முத்துச்	 பசய்தி	 �ாளிதைழுக்கு	 ்வழங்கிய	

்வள்்ள நிவாரண திட்டஙைளுககு முன்னுரிகம
 - எங ்மாய் லாய்

ந�ர்காணலில	இவ்வாறு	குறிப்பிடடார.

ப்பாருளாதைாரம்	நமம்்பாடு
ஜாவி	 ்வாழ்	 குடியிருப்்பாளர்களின	
ப்பாருளாதைார	 நினலனய	 ்கருதி	
அ்வர்களின	 ்வாழ்்வாதைாரத்னதை	
நமம்்படுத்தை	 சிறுத்பதைாழில	 அலலது	
வியா்பாரம்	 ்வாய்ப்பு்கள்	 ஏற்படுத்தி	
ப்காடுக்்கப்்படும்.	 இதைனினடநய,	

இவ்வடடார	 இநதியர்களின	
்வாழ்்வாதைாரத்னதை	 நமம்்படுத்தை	 அரிய	
திடடங்்கள்	 நமறப்காள்ள	 எண்ணம்	
ப்காண்டுள்ளார.	்கலவி,	ஆலய	்வளரச்சி	
திடடம்,	 ப்பண்்களுக்்காை	 சிறப்புத்	
திடடம்,	 தைாய்மார்கள்,	 தைனி்வாழும்	
தைாய்மார,	ஆகிநயாரின	்வசதி	்வாய்ப்பு்கள்	
சிறப்்பா்க	 நினலநிறுத்தைப்்படும்.	
இதைனினடநய,	 மாநில	 அரசின	
தைங்்கத்திடடங்்கள்	 தைகுதிப்ப்பறற்வருக்கு	
கி ன ட க் ்க ப் ப ்ப று ்வ ன தை	
உறுதிச்பசய்யப்்படும்.	 நமலும்,	 ஜாவி	
நதைாடடப்புற	 மக்்களின	 ்வாழ்்வாதைாரமும்	
பதைாடரநது	 ்பாது்காக்்கப்்படும்.	 நமலும்,	
இனளஞர்களுக்கு	 ்கலவி	 தைகுதிக்ந்கற்ப	
ந்வனல	்வாய்ப்பு்கள்	கினடக்்க	முயறசி்கள்	
நமறப்காள்ளப்்படும்.

ப்வள்ள	நி்வாரண	திடடம்
்கடநதை	 �்வம்்பர	 மாதைம்	 ஏற்படட	
ப்வள்ளப்	 ந்பரிடரில	 ஜாவி	 ்வடடாரமும்	
அதி்க	 ்பாதிப்புக்குள்ளாயிருநதைது.	 அநதை	
இயறன்க	 ந்பரிடரின	 ந்பாது	 சம்்ப்வ	
இடங்்களுக்கு	ந�ரடியாக்	பசனறு	ப்பாது	

மக்்கநளாடு	 இனணநது	 அ்வர்களுக்கு	
நதைன்வயாை	 உதைவி்கனள	 �லகியுள்ளார	
என்பது	 ்பாராடடக்குரியதைாகும்.	
இவ்வடடாரத்தில	 ப்வள்ள	 நி்வாரண	
பிரச்சனைக்கு	 தீரவுக்்காண	 பச்பராங்	
பினற	�்கராண்னம	்கழ்கம்	மறறும்	மாநில	
அரசுடன	இனணநது	பசயலாறறுந்வன.	
'இயறன்க	 சீறறத்னதை	 தைம்மால	 தைடுக்்க	
முடியாது,	 ஆைால	 அது	 நி்கழும்ந்பாது	
அசம்்பாவிதைங்்கள்	 மறறும்	 ்பாதிப்பு்கள்	
நி்கழாமல	 இருப்்பனதை	 உறுதிச்பசய்ய	
முடியும்;	எைந்வ,	அடுத்தை	ஐநதைாண்டு்களில	
ப்வள்ள	பிரச்சனைனய	துனடத்பதைாழிக்்க	
முழுமூச்சா்க	 நசன்வயாறறுந்வன',	 எை	
இவ்வாறு	குறிப்பிடடார	ஜாவி	சடடமனற	
உறுப்பிைருமாை	எங்	பமாய்	லாய்.
	 ஜாவி	 ்வடடார	 மக்்களின	
சுபிடசத்திறகும்	 முனநைறறத்திறகும்	
ப ்ப ா று ப் பு ண ர ச் சி யு ட ன	
்கடனமயாறறு்வனதை	தைாரமீ்க	்கடனமயா்க	
ப்காண்டிருப்்பது	 மடடுமிலலாது	
பசயலாறறு்வது	 என்பது	 தைனலயாய	
்பணியா்க	 ப்காண்டிருப்்பதைா்க	
சூளுனரத்தைார.

ஜாவி சடடமன்ற உறுப்பினர எங் கமாய் லாய்

	 பிைாங்கு	�ம்பிக்ன்கக்	கூடடணி	
அரசாங்்கத்தைால	31	்வயது	ப்காண்ட	குய்	
சீ	பசன	இனளஞர	ஐ.பச.்க	்கடசினய	
பிரதிநிதித்து	 ப்பங்்காலான	 ந்காத்தைா	
சடடமனற	 பதைாகுதியில	 ந்பாடடியிடடு	
அத்பதைாகுதினய	 தைன்வசமாக்கி	
ப்காண்டார.	 பிைாங்கு	 �ம்பிக்ன்கக்	
கூடடணியில	 ந்பாடடியிடட்வர்களில	
இ்வநர	இனளய்வர	ஆ்வார.
	 'மக்்களுக்கு	 நசன்வ	 பசய்ய	
்வயது	 ஒரு	 தைனடயிலனல;	 மாறா்க	
ஆர்வநம	அதைற்காை	ஊநதுந்காள்',	எை	
முத்துச்	 பசய்தி	 �ாளிதைழுக்கு	 ்வழங்கிய	
ந�ர்காணலில	 இவ்வாறு	 குறிப்பிடடார	
ப்பங்்காலான	 ந்காத்தைா	 சடடமனற	
உறுப்பிைருமாை	குய்.	2009-ஆம்	ஆண்டு	
்பத்து	லஞசாங்	சடடமனற	உறுப்பிைரின	
உதைவியாளரா்க	 அரசியல	 ்பயணத்னதை	
பதைாடரநதைார.	2010-ஆம்	ஆண்டு	ஐ.பச.்க	
்கடசியில	 உறுப்பிைரா்க	 நசரநதைார.	
பினைர	 ஆடசிக்குழு	 உறுப்பிைர	
பஜக்டிப்	 சிங்	 டிநயா	 அ்வர்களிடம்	
உதைவியாளரா்க	 இனணநதைார.	 அ்வரது	
ஆடசிக்குழு	 பதைாகுப்பில	 இருக்கும்	

்பணி்கனள	இ்வர	ன்கயாண்டார	என்பது	
குறிப்பிடதைக்்கதைாகும்.
	 ஆடசிக்குழு	 உறுப்பிைருடன	
்பணிப்புரிநதை	 அனு்ப்வம்	 தைமக்கு	
மக்்களுக்கு	 நசன்வயாறற	 சிறநதை	
உறுதுனணயா்க	 அனமயும்	 எனறு	

�ம்பிக்ன்கத்	 பதைரிவித்தைார.	
ப்பங்்காலான	 ந்காத்தைா	 ஜார்ஜடவுனின	
்வளரச்சியனடநது	 ்வரும்	 �்கரமாகும்	
்வணி்கம்,	குடியிருப்பு	வீடு்கள்,	்பாரம்்பரிய	
தைளங்்கள்	 மறறும்	 சுறறுலா	 இடங்்கள்	
ஆகிய்வறறில	நினறநதை	சமநினலயாைது	
ப்பங்்காலான	 ந்காத்தைா	 பதைாகுதியாகும்.
நமலும்,	 இத்பதைாகுதியில	 நினலயாை	
சுறறுச்சூழனல	 உரு்வாக்்கப்்படு்வனதை	
உறுதிச்பசய்யப்்படும்.
	 ப்பங்்காலான	 ந்காத்தைாவில	
ந்பாக்கு்வரத்து	 ப�ரிசனல	 குனறக்்க	
மாநில	 அரசுடன	 இனணநது	
திடடங்்கள்	 அமல்படுத்தை	 இணக்்கம்	
ப்காண்டுள்ளதைா்க	 குறிப்பிடடார.	
ஜார்ஜடவுன	 ்பகுதியில	 குறிப்பிடட	
ந�ரங்்களில	 சானல	 ப�ரிசல	 அதி்கம்	
நி்கழ்்வதைால	 வினரவில	 சம்மநதைப்்படட	
ஆடசிக்குழு	 உறுப்பிைரின	 ்க்வைத்திறகு	
இதைனை	 ்கனளய	 இத்திடடம்	 ப்காண்டு	
பசலலப்்படும்.

நமலும்,	 நசசில	 சநனதை	 நமம்்படுத்தை	
எண்ணம்	 ப்காண்டுள்ளார.	 அங்கு	

்வா்கைம்	 நிறுத்தை	 ்பயனீடடாளர்கள்	
அ்வதியூறும்	ந்வனலயில	அங்கு	்வா்கைம்	
நிறுத்துமிடம்	 அனமக்்க	 திடடம்	
தீடடப்்படும்.	 அதைற்காை	 ்பணி்கள்	
வினரவில	பதைாடங்்கப்்படும்.
	 இதைனினடநய,	 பதைானலந்பசி	
ன்கயாடல	 திடடத்னதை	 ப்பங்்காலான	
ந்காத்தைா	 பதைாகுதியில	 அறிமு்கம்	
்படுத்தைப்்படும்.	 இத்திடடம்	 முதைல	
மறறும்	 மூனறா்வது	 சனிக்கிழனம்களில	
அமல்படுத்தைப்்படும்.	 இதைன	 மூலம்,	
அவ்வடடார	 மக்்கள்	 அவ்வப்ந்பாது	
எதிரந�ாக்கும்	 பிரச்சனை்கனள	
உடனுக்குடன	பதைரிவிக்்கவும்	அதைற்காை	
தீரவுக்்காண	 ஏது்வா்க	 இத்திடடம்	
அனமயும்.	 இரண்டாம்	 மறறும்	 மூனறாம்	
சனிக்கிழனம்களில	 மக்்கனள	 ந�ரில	
பசனறு	 ்பாரன்வயிடடு	 அ்வர்களின	
்கருத்து்கனளக்	 ்கண்டறியவுள்ளதைா்கக்	
குறிப்பிடடார.
	 தைம்னம	 நதைரநபதைடுத்தை	
மக்்களுக்கும்,	 தைமக்கு	 ்வாய்ப்்பளித்தை	
்கடசிக்கும்	 �னறினய	 �விலநதைார	
சடடமனற	உறுப்பிைருமாை	குய்.

மக்களுககு சேவையாற்ற ையது ஒரு 
தவையிலவலை - குய் சீ சேன்

கபங்்காலான் ம்காத்தா சடடமன்ற 
உறுப்பினர குய் சீ கசன்
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国债高筑·八方支援
槟城人热烈响应希望基金
向来是希盟前线州的槟城，热烈响应“马来西亚希望基金”（Tabung Harapan Malaysia）捐款救国运动，
商家慷慨解囊，日前一共移交300万令吉予财政部，振奋人心！

正当人民想着中央政府如何解决1兆令吉国债时，国民不分你我，纷纷捐款
救国，发挥爱国情操，让人感动。
6月3日在首长办公室举行的新闻发布会上，Ewein Berhad、美特工业
（Magni-Tech Industries Berhad）及丹斯里陈国平局绅，各捐献100万
令吉予希望基金。他们在仪式上移交模拟支票予财政部长林冠英，由槟州
首席部长曹观友见证。
曹观友说，自从马来西亚希望基金设立以来，获得槟城人大力支持，日前
就有德教会紫云阁捐献5万令吉，如今再有300万令吉。“我非常感谢各机构
及各人挺身而出，参与捐款救国，展现了槟城人的热心。”

由于国债超过1兆令吉，民间发起捐款救国运动，于是政府设立马来西亚希
望基金，直接接受国人的捐款，共赴时艰。所有捐款可汇入马来亚银行户
头，户头号码为566010626452。

首长与行政议员减薪10%
另外，槟州首席部长曹观友也宣布，槟州希盟政府在行政会议通过，首长及
10位州行政议员减薪 10%，从2018年6月起生效，直到另行通知为止。
他说，州政府此举是为了减轻国家财务负担，有关10%薪金扣除后将捐献为
了减轻国家债务，改善国家财务状况所设的“马来西亚希望基金”。
首长将扣除的薪金数额为1417令吉51仙，10位州行政议员则各扣除1210令
吉92仙，捐献希望基金的总数是1万3526令吉80仙。

曹观友：人民应贯彻廉正理念
曹观友也语重心长说，正当国家迎来全新局面的当儿，全民也应注入全新
思维，将廉正理念全面贯彻在生活中的每个部分。
他说，希望联盟于505大选时推出“改朝换代，告别腐败”的竞选口号，惟当
时无法成功执政中央，经过努力后，才终于在509大选时成功改朝换代。
“但我认为，这个口号目前只成功了一半，也就是成功的‘改朝换代’，但我
们其实还没有真正的‘告别腐败’。这将是一项巨大工程，我们需要全民共
同努力，重新评估自己的定位，以朝向一个真正告别腐败的马来西亚。”
为此，他认为在廉正方面，不应该只是在于政府单方面的改革，全民也应趁
此契机，注入新思维。

■德教会紫云
阁捐献5万令吉
予希望基金。
黄赐兴（左起）
、庄汉生、黄智
绪、许春畴、周
荣吉及林 嘉水
代表移交5万令
吉模拟 支票予
曹观友（右）。

■Ewein Berhad、美特工
业（Magni-Tech Industries 
Berhad）及丹斯里陈国平局
绅，各捐献100万令吉予希
望基金。他们在仪式上移交
模拟支票予财政部长林冠
英，由槟州首席部长曹观友
见证。
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槟城正式迈向

新“曹”代

随着509全国大选尘埃落定，希盟成功入主布城，
原任槟州首席部长林冠英扛起财政部长的重担，

因此将槟城这美丽的江山交给他最信任的同志——曹观友接管。
从选前的候选人铺排、到选后的行政议员人选，

都是接手的曹首长一手包办。
迈入曹观友年代的槟城，将会是怎么一个形态呢？

就让槟州首席部长新闻秘书张燕芬透过这个小窗口，
让你窥看曹观友这冷面笑匠在办公时所不为人知的一面。

诚如曹观友在多次访谈中所提及般，他一直都做好接过首长职棒子的心
理准备——但是所作的心理准备是在一旦林冠英被控罪名成立的情况
下。509的一场全民大海啸，马来西亚人民把联邦政府换掉了，林冠英被推
选当财长，而曹观友这个自2016年就被指定的接班人，顺理成章成为槟城
第5任首席部长。
5月14日宣誓就职首席部长的那一天，也是槟州希盟在旧关仔角草场主办谢
票座谈会的晚上。槟城人带着参杂的心情，看着两代首长轮流在台上发表
演说。那一夜，仿佛是一场非正式的职权交接——在一种Ceramah模式下
产生的另一个“曹”代。
与308变天的澎湃心情不同，这次的全国变天，大家的心情似乎显得很不
真实。竞选期间，我们都以100米冲线的蛮劲来打战，可是联邦变天之后的
人事变动，感觉上好像还有剩下的100公里要继续前进般，就是那种“前
路很长，但力气差不多用完了”的感觉。
28楼换了新的楼主（但是曹首长说他并不新，他已经在这栋摩天楼但不同
层呆了一样长的10年），不管是曹首长还是一众同事，大家都在学习互相适
应彼此的工作方式。唯一的共同点是，套上首长的身份之后，不管是姓林的
还是姓曹的，节目表都是排得满满的。

就在曹首长在28楼打卡上班的第2、第3天，我们逐一向他汇报各同事的工
作范围。他特别交代排节目表的同事说，他不会像以前（首长）一样疯狂一
个晚上飞车出席那么多场的节目——一晚“顶多”两个宴会（呵呵，正中下
怀，咱们这些打工的，当然乐开了怀！）
但是开心不到一个星期，负责收信回信的同事就发现到，除了他原本当
行政议员及国州议员时出席的节目外，凡是有邀请函送到而他时间又“依
然”可以“硬硬塞”的话，曹首长也不想让主办单位失望。结果的结果是，
同事间分配节目的速度，已经远远追不上他新节目安插进时间表的速度
了。
换言之，从傍晚开始到凌晨跑4场的日子又再回来了。曾经好几次，我敲门
要见首长大人，想要问些公务上的事，他都会很无奈地看着从原本空空但
是已经慢慢叠满文件的办公桌说，“每天我只需要一小时就可以Clear完这
些（文件），但是我连一个小时都没有。”
听罢，我只好识相地转身走出去，或者以最快的速度把要说的话都在20秒
内问完。
然而，我在猜——曹首长到底是在向我诉苦呢，还是这是他冷笑话呈献的
更高层次？
我们正式迈进了一个冷笑话天王曹首长的曹代。

文：张燕芬

对老槟城而言，曹观友从来就不是一个陌生的名字。
从在野期间独自撑起槟城火箭大旗，到308槟城火箭升空后当上职位最繁重的地方政府行政议员，

如今坐上槟城第1号的椅子，老槟城可谓看着他这个到槟城念大学后就不曾离开槟城的Penang boy登上首长这个位子。



3要闻2018年6月1日—15日

惊讶受委第一副首长
阿末扎基尤丁放眼人民大团结
槟榔东海区州议员阿末扎基尤丁受委槟州第一副首长，
惊喜之余为自己设下“要做到最好”目标，以不负本身受委相关职位。

他坦承，槟州有许多厉害且呼声很高的副首长人选，所以他一直以来都
没有想过会受委有关职位，所以当知道自己被委任第一副首长兼掌管
槟州伊斯兰宗教事务、工业发展及社区联系委员会后，第一反应是觉
得惊讶。
无论如何，他强调，既然受委以重任，那他就要欣然接受挑战，并已经
为自己设下目标，誓要做到最好。
他是在接受《珍珠快讯》访问，叙说受委副首长时的心情。
阿末扎基尤丁是一名有着工程专业背景的政治人物，他是在第14届大选
期间，代表公正党上阵槟榔东海州席，并以127张多数票打败对手。
曾在公共工程部任职10年的他，除了在各种工程方面颇有经验外，对于
宗教事务也异常熟悉，本身更有参与筹建清真寺的经验。
经过多年社会服务和公共领域的服务，阿末扎基尤丁更上一层楼，伸展
自己的政治抱负。
受委第一副首长后对本身生活有什么改变？他指出，本身如今最大的挑
战是时间。
“身为穆斯林，在受到副首长委任后，刚巧遇上斋戒月，所以在信仰、
家庭和事业间寻找一个平衡点，是我必须摸索的首要任务。”
“我如今连睡觉的时间都有限，但这是我要面对的挑战，我欣然接
受。”
阿末扎基尤丁透露，他接手副首长一职不久，如今最重要的是和各相
关部门的官员认识和熟悉，为将来的工作做铺垫。
“我也会试图去了解选民的民生，并解析我现在的职务范围，以便做出
更好的规划。”
对于往后的工作，他说，本身将会秉持千里之行，始于足下的精神，有
规划和根据程序的去完成，务求让所交给他的任务一次就做对。
针对本身职务，他希望能够看到槟州人民大团结，因此，他强调，本身
将注重于州内的社委会运作，确保社委会发挥作用为当地人民服务。
“社委会成员是接触人民的最前线，是人民和州政府的桥梁，所以受
委社委会的成员一定要真的足够资格，这样才能在槟城促进各族人民
的团结。”
至于槟州政府在伊斯兰宗教事务的处理上，他认为，州政府已经做得
很好，所以他将延续早前目标，并希望能够为槟州的伊斯兰事务带来改
革，变得更为有序及规划。

[                  ]

■阿末扎基尤丁接过委任书，正式上任
副首长一职。

■阿末扎基尤丁
接受第一副首长
一职挑战，并誓
言要做到最好。

■ 槟 榔东海民
风纯朴，以务农
为主 要 经 济 命
脉。

■亲 切的阿末
扎基尤丁与各族
打成一片。
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共运会夺奖牌
宗伟炳顺获槟州政府奖励
来自槟城，在共和联邦运动会羽球项目夺得奖牌的国家首号男单拿督李宗伟，
以及混双好手陈炳顺，今天获得槟州政府颁发奖励金，表扬他们为国争光。

2018年4月4日至15日于澳洲昆士兰州黄金海岸举行的共运会中，李宗伟摘
下男单金牌，根据槟州政府体育奖掖制度（SKIMAS），他获得奖励金2万
4000令吉。宗伟在混合团体赛得银牌，则为他带来2400令吉奖励金。他一
共获得2万6400令吉。
与吴柳莹搭档拿下混双铜牌的陈炳顺，获得3000令吉奖励金，以及混合团
体赛得银牌，获得2400令吉奖励金。一共获得5400令吉。

■李宗伟（右）与陈炳顺开心展
示槟州政府奖励金。

■曹观友（中）
与各单位代 表
愉快交流。

首长为槟州健儿感骄傲
槟州首席部长曹观友今天在颁发奖励金仪式上说，尽管一些运动员没有获
得奖牌，但州政府也为槟州健儿在共运会上的表现感到骄傲，就像李宗伟
的“败者为王”精神，意即我们要争取胜利，但也要接受失利。
“槟州政府在2014年成立体育奖掖制度，这是为了激励代表国家的槟州运
动员，在国际赛为国争光。”
“大马代表团在共运会共获得7金5银12铜，在71个参赛队伍中排名第11，也
超越了上届的6金成绩，表现出色。”

孙意志鼓励全民运动
槟州青年体育委员会主席孙意志也在致词时恭贺宗伟和炳顺，他也表示槟
州政府重视体育，同时鼓励全民运动，打造健康社会。

李宗伟感谢槟州政府
另一方面，李宗伟感谢槟州政府的奖励，他认同体育奖掖制度的设立，因
为这可激励运动员争取更好成绩，为国及为州争光。
提及最近落幕的汤杯赛中，大马在8强赛铩羽而归，他说，虽然输球，但欣
慰的是看到年轻球员冒起，他相信假以时日，他们必可成大器。

各造成就亮眼
曹观友赞工作量远超10年

槟州首席部长曹观友日前聆听乔治市世界遗产机构、首长机构、槟城研
究院、及槟城环球旅游机构汇报后，对这4个部门从2008年至今的成就
感到满意，并认为他们的业绩已远远超过10年应有工作量。
上述4个部门周四于光大5楼视听室A向曹观友汇报，在为时约2小时的
汇报中，各部门代表细心交代职务及工作进展。曹观友在众人汇报后，
坦言各部门这10年来勤奋工作，不只每天工作至深夜，甚至还要牺牲周
末及公共假期。
他说，这些部门所进行的工作，令槟城如今在许多领域中能领先全国，
他们的实际工作量，远超过10年。
曹观友指出，本身出访各政府部门的系列活动将在下周一继续，预料最
快能在6月内走访完所有部门。他也希望未来槟州议员及行政议员能积

极参与走访部门，
以便更了解州内各
造的运作情况。
当天与会者包括
首长政治秘书郑
来兴、行政议员章
瑛、州议员魏子
森、林秀琴、黄顺
祥等。

■洪 敏 芝博士
汇报乔 治市世
界遗 产机构情
况。
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负责掌管青年及体育事务的新科行政议员孙意志表示，他在未来会把专注力着重于为青年提供培训，
尤其是成绩较不理想的群体，让他们更有信心及具备基本条件应付职场挑战。

[               ]
报导：黄文慧

孙意志说，成绩不佳的中学毕业生往往带有自卑的心理，对前途充满迷
茫。
“我们不可忽视这些青少年，不然他们会失去方向，走向偏途。因此，
我计划在未来提供更多有利于青年的培训，让他们勇于面对将来的挑
战。”
他举例，州政府在往后可以提供口才训练班、才艺训练营、企业培训班
等，鼓励这些青年或在求学中的学院生参与，让他们掌握更多知识与才
艺，为他们在未来开启更多的就业机会。
至于运动方面，他会在往后与中央青年和体育部、槟州体育理事会及各
运动协会加强合作一起推行在槟州较冷门的赛事及传统游戏，让这些
以往广受欢迎的运动再次热起来。
此外，他也留意到电子竞技（e-sports）越来越受年轻人欢迎，近年来
已经成为来自全球各地玩家和专业团队的国际游戏，因此，他也会与槟
城青年发展机构联合推广更多有关该运动的项目。
孙意志在接受《珍珠快讯》专访时透露，他在受委此要职后马不停蹄，
走访及聆听各运动团体及相关单位给予的汇报和各项计划的进展，行
程相当紧奏，无论如何他会做好本份，尽力实现对选民的承诺。

■电子竞技近年来
广受年轻人欢迎，
州政府在未来会推
广更多有关该运动
的项目。

■孙意志希望中央及州政府能为青年提
供培训，让他们掌握更多知识与才艺。

5国18队同场竞技
首长杯篮球赛6月17日引爆
两年一度的第4届槟州首长杯16岁以下国际篮球锦标赛，将于6月17日至
23日隆重引爆，5国18支队伍将同场竞技，争夺此项篮运盛事的最终荣
耀。
掌管槟州青年及体育委员会的行政议员孙意志在记者会指出，这项活动
除了国内学校和球会参与外，来自澳洲、印尼、汶莱及菲律宾的球队也
报名参加，精彩可期。
槟州篮球总会会长拿督黄坤荣希望球迷们，能够踊跃出席观赏赛事，让
是项篮球盛事更具意义，以行动支持本地的篮球运动。
是项活动将在槟城韩江室内体育馆举行，比赛共分男女组别，其中男子
组14队，女子组4队。
比赛入门票为5令吉，可观赏当天所有赛事。无论如何，决赛当天的票价
目前尚未定下，筹委会将在进行讨论后，再行公布。是项赛事的票价收
益，将做为槟州篮球总会推广篮运用途。

■孙意志、黄坤荣等推介首长
杯16岁以下国际篮球锦标赛。

加强信心应付职场挑战
孙意志拟为青年提供培训

■槟州体育发展蓬勃，诞生不少国家运动员扬威国际。
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曹观友：州政府退回辅助角色
庙会今起民间筹办
槟州首席部长曹观友宣布，庙会今起将重返民间，
如2018年的新春庙会一样，由华社自行筹办，州政府将退回辅助角色。

他说，州政府将视乎庙会工委会的需要给予协助，如协
调封路、交通管制和清洁卫生等事项。
他日前为槟州各姓氏宗祠联委会常年代表大会及理事
会选举主持开幕礼，在致辞时如是说。
他在会上叙述了槟城庙会的历史，从南洋民间文化团体
于1998年起，掀开了槟城民间社团组织主办新年庙会
的序幕，至槟州各姓氏宗祠联委自1999年起策划庙会
的过程。
“尤其到了2008年槟城换政府以后，时任槟州首席部
长林冠英更是大力支持新春庙会，从2008年到2017年
期间，尽管磨合过程有不同的声音出现，但首长的拨款
每年逐步增加，累积数百万令吉。”

■曹观 友与槟州各姓氏宗祠
联委会常年代表大会出席者合
影。

佛义校友会祈福法会
杨顺兴吁实践佛陀精神

配合卫塞节到来，槟城佛教义学校友会主办献灯消灾祈福法会，在仪式
上，医疗组织及善心人士分别移交义款和捐献洗肾机，法喜充满，福慧
双修。
槟州行政议员杨顺兴致词时，给予佛义高度赞扬，因为佛义发扬佛陀慈
悲为怀的精神，帮助有需要的人士。
“了解佛陀的精神或许不难，但要实践并不容易，佛义在卫塞节期间除
了宣教也行善，让人感到欣慰，州政府也乐意见到民间组织的类似举
动，大家一起打造美好温馨社会。”
他也表示，联邦政府改朝换代后，已经告别不好的过去，迎向美好的未
来，但愿佛光普照，照耀每一个人，让众生脱离苦难，让社会更和谐。
较后时，“第47站医疗民间”医疗联合义诊移交千人义诊余款6万9562令
吉36仙予佛义洗肾中心，以及陈素玉移交一台洗肾机予佛义医疗中心。
过后，在释悟常法师带领下，大护法联合献灯。
佛义校友会会长郑年发也在仪式上致词。

■献灯消灾祈福法会上，杨顺兴与众人
祈福，但愿国泰民安，风调雨顺。

■槟城庙会深受
欢迎，是农历新
年重头节目。

他说，今年由于各项问题的产生，以致宗联委解散工委
会，宣布停办庙会一年，但在郭素岑毅然扛起了总策划
的重任，在时间极短的情况下筹办了一场盛大的庙会，
精彩程度不逊过往，备受民间好评。
为此，他决定让庙会重返民间，由华社自行筹办，州政
府将退回辅助的角色。

需时解决爱情巷50号事件
此外，曹观友指槟州新的行政团队才成军不到一个
月，他们需要更多的时间来讨论有关爱情巷50号的事
件，以便做出决策。
“我们将在这个月或下个月做出决定和通知，有劳大家
耐心等候。”
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瑟丽娜用行动证明自己
绽放巾帼风采

在父权社会里，女人要想在由男人主导的政坛争取立足之地，具有一定的难度。
在从政路上，斯里德里玛区州议员瑟丽娜也曾遭遇过男性对她的质疑和不客气，
但她并不为之所动，而是挺直腰骨，带着坚定的心志继续往前迈步。

回忆起首次因其女性身份而遭遇不平等待遇事件时，瑟丽娜指她当时并没
有处理得很好，情绪上受到了影响。随着类似事件的一再发生，她终于学会
以更稳定的心态去面对，让自己继续专注于眼前工作，做到最好。
现年37岁的她相信行动胜于雄辩，只要她履行好自己的职责，人们终究将
能够认识及接受她。
瑟丽娜于2015年受委为槟岛市议员，今年受党委以重任，于第14届全国大
选上阵斯里德里玛区，取代转战日落洞区国会议席的原任州议员雷尔，担
下守土重责。最终，她成功于三角战中脱颖而出，以1万6553票击败国阵马
华和国民团结党候选人，当选为当地州议员。

打造完善公共绿色空间
甫上任，瑟丽娜就赶紧和其团队商量该区的未来发展大计，以期打造更具
规划和活力的斯里德里玛。她的首阶段工作，是提升及维修当地的公园，为
居民提供更完善的公共绿色空间。
“再来是维修及提升这区的巴士站，以便居民可在更舒适的环境下等巴
士。我也希望可以检讨巴士路线，确保路线覆盖到乘客量高的地区，或许
也可商讨引进免费巴士服务的可能性。”
此外，她认为现有的文化与艺术活动多集中于市区内举行，她希望能把这
些文艺活动引进斯里德里玛，并计划在区内的卡巴星学习中心举行本地电
影放映及分享会。
其位于Jalan Delima的服务中心现已投入运作，服务时间为周一至周五，
早上10时至傍晚6时，周六早上10时至下午2时。此外，中心每周三晚8时至9
时30分亦会开放服务，以方便工作人士上门求助。

505大选激发她踏上从政路
505换政府不成，对当时的瑟丽娜来说是个打击，但同时也激发了她就此踏
上从政路。
2013年大选，尽管当年的在野阵线（民联）取得52%得票率，却基于我国使
用的选举制度是简单多数制（First Past the Post），国阵最终因赢取
较多的国会议席而继续执政。
当时候很多人对政党轮替有着很大的期望，而瑟丽娜就是其中一个。眼见
得票率高的民联（现为希望联盟）无法执政中央，本为社运人士的她毅然
加入民主行动党，为创建更好的马来西亚而奋斗。
经过5年的努力，我国终于在本届大选迎来首次的政党轮替。在我国迈入新
里程碑之际，她希望国人能给予新成立的希盟联邦政府时间，以逐一落实
改革政策。

报导■谢丽萍

瑟丽娜服务中心
地址：8-V, Jalan Delima, Island Glades
联络电话：04-6595611

■瑟丽娜计划为居民提供更完
善的公共绿色空间。

■瑟丽娜坚定心志，继续在
其从政路上往前迈步。

■瑟丽娜位于Jalan 
Delima的服务中心
已投入运作。

■瑟丽娜胜选后，走访巴刹
向选民谢票。
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槟州供水机构耗资930万令吉，在日落洞武吉南玛（Bukit Dumbar）的第4座蓄水池已建竣，
并全线投入运作。

武吉南玛第4座蓄水池启用
曹观友：惠及南部逾30万居民[                ]

槟州首长曹观友日前为武吉南玛第4座蓄水池主持开幕并在致词时表
示，该座蓄水池将用于储存更多的净水，以供水予槟岛南部地区约31万
5000名居民。
他笑言，身为浮罗山背居民的他也将从中受惠，无需在日后面对水供问
题。
他也在会上指出，该第4座蓄水池除了惠及当地居民，也将为数千家企业
带来多项好处，如可提供更多的净水以满足未来的供水需求、一年365
天安全供水、减少与净水供应有关的断水事件、降低因旱季而面临的
缺水风险及让所有地区即使在用水量高时段，也能达致更平衡的供水
量。
另外，槟州供水机构首席执行员拿督杰瑟尼指出，该第4座蓄水池是武
吉南玛蓄水池及水泵综合站投入使用的建设。
“这综合设施是一个重要的供水建设，包含了4个净水水库和2个泵
房。”
他说，随着该蓄水池的启用，武吉南玛的净水储存力将提升28.6%, 从1
亿2600万公升增加至1亿6200万公升。这意味着槟州供水机构可储存更
多的净水以泵至南部地区，造福槟民。
出席者尚有槟岛市政厅 主席尤端祥、双溪槟榔区候任州议员林秀琴、
基本设施及治水工程行政议员再里尔等人。

■曹观友（左二）
、杰瑟尼等嘉宾在
蓄水池旁合影。

避免桌椅淋湿
柔佛路小贩中心增设遮篷

经过多番了解，槟岛市政厅于今年4月批准柔佛路临时小贩中心增设遮篷，
并将在近期内动工，工程费用为4万令吉，预计一个月内完工。
槟州首席部长政治秘书暨光大区州议员郑来兴说，在该中心营业的小贩多
年前已向槟岛市政局（现为市政厅）反映，由于遮篷覆盖范围不大，以致雨
天时淋湿了桌子，影响生意，遂申请增设遮篷。他指，市政局当时因担心小
贩会将生意扩充至一旁的草场，而拒绝了有关申请。
“随着小贩中心与草场间建起了篱笆，小贩们再次提出申请，经过市政厅
的多番讨论，最终决定批准有关申请，拆掉部分旧遮篷，再将遮篷扩建至
篱笆处。工程将在近期内动工，并分成两个阶段来完成，已降低工程期间
对小贩们带来的不便影响。”

他说，他已知会当
地几个小贩业者有
关申请获批事项，
小贩们皆对市政厅
的决定表示欢迎。
槟岛市议员王宇航
与市政厅代表均
出席是次新闻发布
会。

■柔佛路小贩中心获市政
厅批准增设遮篷。

■郑来兴（左）与王
宇航指工程预计一个
月内可完工。
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生于斯长于斯
李俊杰为浮罗池滑服务
对于新任州议员李俊杰而言，浮罗池滑不但是他未来5年要服务选区，
同时也是他从小长大的地方。因此，改善这个地区的交通基设及争取更多绿肺是他的愿景。

浮罗池滑的小孩为家乡奋斗
浮罗池滑位居乔治市外围，相对于繁华拥挤的市区，这是一个闹中
带静的地方。从古至今，浮罗池滑是许多上层阶级人士喜欢居住的地
方，别墅、殖民建筑及高级公寓林立，还有新关仔角的百万房产，可说
是槟城相对值钱的地皮。
中国、泰国、印尼等驻槟领事馆都选择在浮罗池滑建立，过去多名达
官显贵也居住于此，包括国父东姑阿都拉曼，也选择在此度过晚年生
活。这里的主要道路，两旁林立着许多战前老屋，附近也有医院及多
间购物广场，如合您购物广场及百丽宫购物广场，是一个生活十分便
利的社区。 
当然，浮罗池滑的美好不应停滞，随着时代的推进，这座迷人的地区
也必须跟随着槟州希盟政府的步伐，往更完善、绿化而永续的居住

冀为老行业注入新生命
改善交通基设及争取更多绿肺是李俊杰担任浮罗池滑州议员的愿景。
他告诉记者，浮罗池滑需要更多绿肺充当休闲场所，让该区选民，尤其
年长者，在闲暇时刻有处可去。
李俊杰所言，其实指的正是即将展开的葛尼水岸（GurneyWharf）计
划。
葛尼水岸是建立在东家集团子公司丹绒槟榔发展有限公司填海地
上的一座海滨公园，此计划将兴建4个主要区域，分别是海滨零售餐
饮、水上花园、海滩和海边红树林，预料将成为新关仔角的全新地
标。
上述发展计划目前仍在进行当中，李俊杰受访时指出，他将以州议员
身份，在此计划下争取更大面积的绿肺。

报导■汪壬捷

环境迈进。这，对于该区新任州议员的李俊杰而言，尤为重
要，因为此处不但是他未来5年服务的州选区，同时也是他
从小长大的地方。
今年36岁的李俊杰，是道道地地的浮罗池滑小孩，小学和中
学生涯都在此地度过，大学毕业后踏出社会，李俊杰人生的
第一份工作，也是在浮罗池滑大厦里一所大学招生事务所中
担任文员，当市议员时，也主要在此处走动，为当
地选民服务。
毕业于诺丁汉特伦特大学商业管理学的李俊杰，
自2009年加入行动党。虽然才高八斗，但李俊杰入
党后从基层做起，先是在2010年于槟首长机构下
的新闻部担任记者，隔年再任职槟州行动党总部
行政人员。
李俊杰一步一脚印，在党总部悉心学习，在在2013
年全国大选时全力以赴，为行动党进行全方位的
宣传，最终促成希盟在该届选举中赢获槟州30州
议席的亮眼成绩，他随后于同年7月受委担任槟岛
市议员。
5年市政厅的生涯增加了李俊杰对政府体系的认
知，他在受访时坦言，这对往后他担任州议员的日
子带来莫大的优势，包括在解决民生问题时能更
快速及有效率。他甚至认为，有意角逐州议员者，
都应先担任市议员。

此外，李俊杰也认为，帮助浮罗池滑的老行业转型，也是他上任
该区州议员后，必须着手处理的任务。
浮罗池滑是一座历史悠久的小镇，英殖民时代便已出现经贸活
动，闻名遐迩的浮罗池滑巴刹也建于1955年。当地许多老行业，
至今仍保留。不过李俊杰指出，多数在浮罗池滑的老行业，都面
对客源不足、及无后人传承的困境。
尚未宣誓就职的李俊杰，虽然目前尚未拟定清晰的概念来帮助

这些老行业，但他希望这件事能在其5年任期内完成，为
浮罗池滑的老行业注入新生命。

此外，交通也是浮罗池滑所面对的另一项问题。
李俊杰指出，目前他会继续推动浮罗池滑CAT免
费巴士服务，未来也会设法更进一步改善该区的
交通阻塞问题。

李俊杰服务中心
电话：04-2285298
地址：11A, Jalan Medan Maktab,
         10250 George Town, Pulau Pinang

■ 葛尼 水
岸 计 划 将
成 为 新 关
仔 角 的 新
地标。

■李俊杰积
极 推 动 浮
罗池滑CAT
免费巴士服
务。

■浮罗池滑是座历史
悠久的小镇，也是李
俊杰成长的地方。
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彭加兰哥打传统风味浓
魏子森要和选民“搏感情”
彭加兰哥打区是槟州华裔选民占最高的州选区，比率高达92.20%，
选区也横跨世遗核心区、缓冲区、组屋密集区、老街区等，神庙更超过400间，
称得上是“最有传统槟城味”的选区。

不过，509全国大选，彭加兰哥打区却诞生了全槟最年轻的议员——年
仅30岁的魏子森。
年纪轻轻的魏子森，要怎样服务这个以50岁以上者占多数的选区？
魏子森告诉《珍珠快讯》，彭加兰哥打区拥有浓浓的传统老槟城风
味，也是人情味重的地方，他会和选民“搏感情”，比如去咖啡店和居民
一起吃早餐交流。
“无论如何，为了让这个地区注入活力，以及让年轻一辈入住，州政府
去年10月就宣布将耗资3000万令吉设立红灯角艺术特区（Penang Arts 
District），以发展槟州的艺术活动。与此同时，八条路网寮也准备建
可负担房屋，共有700单位，以每个单位入住4个人计算，就有近3000人
将入住，这还不包括其他房屋计划。”
红灯角艺术特区是一个让人充满期待的计划，去年，一块坐落在红灯
角，五条路组屋旁的一块9.2英亩才被确认可以用来打造艺术特区。而
为了反映槟州作为港口城市的历史事迹，此艺术特区的建筑特色将以集
装箱为主。
红灯角艺术特区将以“同一苍穹下”（Under One Canopy)的概念为设
计理念，雕塑公园以及艺术区域上大片的透气遮篷，将让参观者可以
在没有日晒雨淋的环境下舒服地边逛公园边欣赏艺术相关事务。

拟头条路斗母宫办庙会
另外，魏子森也有意在位于靠海地段的头条路斗母宫举办新春庙会，他
认为该宫占地广，风景优美，海风徐徐吹来，是主办活动的理想场地。
他以北海斗母宫为例，每年都成功主办庙会，已成为一个品牌。
在大山脚出生的魏子森，在大学管理系毕业后，就来槟岛发展，一路走
来与政治脱离不了关系。他2009年担任前峇都兰樟区州议员罗兴强的
助理，2012年在民主行动党槟州总部担任节目策划，2013年505大选后
担任行政议员佳日星的助理直到本届大选获得党钦点为候选人。
他非常感激在政治路上为他指点的前辈，让他学习到不同事务，包括选
区、党务、州行政操作等，他表示会珍惜这次的中选机会，不会辜负大
家对他的期望。
为了方便选民，魏子森的服务中心沿用前任议员的地点，即五条路彩
虹公寓第11座底楼，每逢星期一至五，早上10点到6点开放，电话：04-
2501522。

报导■陈健敏

■红灯角艺术专区将为彭加兰哥打区注入新元素。

■魏子森服务中
心设在五条路彩
虹公寓第11座底
楼。

■五条路组屋组屋
人口密集，民生问题
会比其他地区多。

■魏子森笑口常开，
态度亲切。

■头条路
斗母宫占
地 广，魏
子森有意
在此举行
庙会。
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情意结浓·科技助力
方美铼要让威南更美好
科技时代，不管是早上睡醒还是晚上睡前，人人都是机不离手，
这也恰好拉近了政治人物与选民之间的距离，
让选民可以直接把民生问题传达予各选区的政治人物。

报导■黄文慧

新科爪夷区候任州议员方美铼也不落人后，
早在2013年担任威省市议员时，便开设了微信及
Whatsaap账号，设立一个与当地居民为首的投诉
群组及政府部门相关单位官员群组，让他能以更快
速、简易的方式，替爪夷区居民解决民生问题。
现年40岁的员方美铼，毕业自澳州南昆斯兰大学资
讯工艺学系，来自威南县，小学就读崇光，中学则在
华都中学，除了出国深造期间短暂离开家乡外，人生
大部份时间都离不开威南，对这片土地有着深厚情
感的他，会努力在这里耕耘，让这充满人情味的城
镇变得更美好。
他说，进入网络资讯和科技发达时代，如今人人一
机在手，选民只需透过智能手机，随时随地进行投
诉，这也加速了其在解决选民问题时的效率。
“有时，我忙于开会，无法第一时间赶至事发地
点，我会要求民众把发生事故的地点与相片发送至
爪夷区投诉群组，再由我传达至相关单位官员群
组，他们把事情解决后就会通过群组知会我，我认
为这样能更快的解决民生问题。”
他在接受《珍珠快讯》专访时表示，他2017年便获
委为威省市政局的党鞭，对政府部门的一切运作并
不陌生。因此，多年来协助威省居民解决了不少民生
问题，如公共卫生、基本设备、环境课题等。
他也在过去帮助当地居民解决了各类的“奇难杂
症”包括网络诈骗案等，即便曾遭恶势力恐吓，他仍
秉持着正义之火，想继续为民众服务。

逢豪雨成灾最棘手
被询及选区内最棘手的问题，方美铼坦言其选区多
处如武吉班卓老鹰园、甘榜威拉班、庆丰园、高渊花
园、团结园、樟角园丘等都面对逢豪雨成灾问题。
方美铼指出，由于威南县的地理结构问题如从
吉打流来的河水都必须流经惹爪夷河（Sungai 
Jejawi）再排进淡汶海，一旦连夜豪雨，再加上因
急流而溢满的河水，这将导致河水倒灌入周边民

宅，造成居民财物损失。
另外，过去除了大雨和吉辇河涨潮因素，边界山区的
山洪下泻也导致高渊市区水位加高，当地居民兴叹
无奈，被迫浸泡在水中数小时。
他强调，要缓和水患问题，需全方位的配合，如相关
单位必须加深惹爪夷河河床，加强抽水站及水泵
的操作度，民众也必须提高本身的环保意识，勿随
意把垃圾往河里或沟渠里丢，这将阻碍排水系统正
常运作。
无论如何，他将全力以赴向槟州及中央政府争取更
多治水拨款，协助当地居民解决水灾问题，让老百
姓早日脱离水淹家园的厄运。
此外，其选区内也有数个园丘民宅如樟角园丘、高
渊加利奴亚园丘、维多利亚园丘等，以印裔贫户居
多，大部份园丘民宅都面对严重白蚁侵蚀问题，屋
子结构因此而相当不稳固，须得到政府及社会热心
人士的关注。
“去年槟州第2副首长拉玛沙米已经前来高渊加利
奴亚园丘、维多利亚园丘向当地印裔居民讲解州政
府有意展开的搬迁计划，即是提供廉价屋让他们迁
出当地，享有更安全的居住环境。”

与国会议员联手助弱势群体
接下来，方美铼会与当地国会议员拿督曼梳接洽，
让他把此课题带到国会里，让相关政府部门尽快给
予该弱势群体援助。他同时也呼吁各行各业的商家
实施社会企业责任，暂时协助该群体打造更安全及
坚固的家园。
他也提及，其服务中心近日接获了很多民众来电及
前来咨询1马援助金的动向。
“目前很多事务如该如何处理前朝政府留下的1马
援助金问题，都需等中央政府重新整顿后，再另行
通知人民，毕竟希望联盟中央政府才刚成立不久，
这些都需要时间去处理。”

方美铼服务中心
电话：04–594 1163
地址：Pusat Khidmat Kadun Jawi
141,Lorong Bukit Panchor 2,
Taman Bukit Panchor,
14300 Nibong Tebal

■民众在方美铼面子书留言感激
后者高效率处理民生问题。

■适逢斋戒月，方美铼也马不停蹄派发蜜枣给其选区
内的14所清真寺，预祝马来同胞佳节愉快。

■接获惹爪夷河水倒灌出路面后，方美铼即刻联络威
南县水利灌溉局主任与他一同前往该处了解情况。
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槟是旅游或投资首选
广州直飞槟航班增一倍

看好槟州发展潜能巨大，中国南方航空把广州直飞槟州航班，从每周7趟增加一倍至14趟。

南航槟城办事处总经理刘振华透露，大马与中国无论在经济往来，或者是
旅游方面，每年都呈增长的趋势。
“尤其槟州，这里更是许多中国人民旅游或投资的首选，原本的航班已经
供不应求，在各方的要求下，我们遂决定增加航班。”
他是在为上述航班举行增航仪式时，这么指出。出席见证者包括掌管槟州
旅游发展委员会的槟州行政议员杨顺兴、槟州首长政治秘书郑来兴及大马
华人旅游公会总会长拿督陈三顺等嘉宾。
杨顺兴透露，中国来槟旅客与去年同期相比，增加了20%，他相信一旦直飞
航班增加后，客流量还会继续增加。

他也说，鉴于中国旅游市场的巨大潜力，州政府除了积极参与当地举办的旅
游展外，还善用科技力量，还和当地的主流旅游网站合作，以优惠的方式
吸引更多旅客到槟州旅游，并取得的良好的效果。
他希望两国人民在不断的交流中，能够拉近彼此的关系，并在经贸和旅游
等各方面相补相成，为两国带来良好的双边关系。
槟州旅游业蓬勃发展，旅客人数逐年增长，近年来也越来越多国际航空公
司，提供槟城直飞航班。单单在今年首4个月，华航、亚航和卡达尔航空便
先后提供槟城直飞台北、河内和多哈的航班，此举势必推动彼此的旅游
业。

访威南县土地局
曹观友：威省是槟州“明日之星”

槟州首长曹观友巡视威南县土地局，聆听当局官员汇报该局的工作概
要及行政方针，以确保该局跟上步伐，为当地民众带来更好的服务。
曹观友也在会上，分享自己的理念和意见，他强调，威省将会是槟州
的“明日之星”，因这里有着一大片的土地待发展，经济发展潜能并不
输于槟岛。
他相信，伴随着中央政党轮替，槟州与中央政权都由希盟政府掌握，因
此，所有行政上的事务都会较之前来得更透明，并拥有更多发挥空间。
他促所有公务员配合州政府一起推动经济成长，协助州内的弱势群
体，让槟州更欣欣向荣。
他是在威南县土地局与众官员会面时，如是表示。
当天，武吉淡汶区候任州议员吴俊益、爪夷区候任州议员方美铼、双溪
峇甲区候任州议员阿玛等也在会上提及多项关于选区内的问题及有建
设性的发展趋向，并希望所涉及单位能尽速处理，为民谋利。
槟州秘书拿督法力占也在会上呼吁公务员提升给予民众的服务，并促
他们继续与州政府前进，迈向更美好的槟城。

■曹观友巡视威南县土地局后，与
出席者合影。

■杨顺兴（右四）、刘振华（右三）、郑来
兴（中）等在仪式上举起飞机模型合照。

■为应付需求，中国南方航空从
广州直飞槟州航班增加一班。
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日落洞华小垃圾源头分类讲座
师生争相索国州议员签名

日落洞候任国会议员雷尔及峇都兰樟候任州议员王耶宗日前出席日落洞华小垃圾源头分类讲座时受到明星式对待，
小学生们围着他们索取签名，有的老师也要求合照。

雷尔在致词时指出，这是他从政以来，首次成功踏入校园出席活动，还受
到如此热烈欢迎，他非常感动。王耶宗在会上也强调再循环的重要性，并
呼吁学生们响应环保，爱护大自然。
当天有关讲座是由槟岛市政厅官员担任主讲，教导学生垃圾源头分类的方
法，及随手乱丢垃圾对环境造成的破坏性。
王耶宗和雷尔较后也陪同日落洞华小校长陈果亮，共同为该校花圃主持动
土礼。槟岛市政厅在今年4月，在王耶宗及槟岛市议员张君仪穿针引线下，
拨款约6000令吉为日落洞华小建设一座花圃。

■王耶宗和雷尔教导学生
垃圾源头分类的方法。

■日落洞华小花圃
打理得井井有条。

州政府与联邦政府探讨
槟首个永久性农业市集有望落实

州政府与联邦政府联手探讨，槟州首个永久性农业市集即将成型！
槟州政府与槟州联邦农业销售局日前共同探讨扩大合作关系，以便打响
槟州特产卓越品牌名堂，将槟州特产推广，同时积极寻找地点兴建槟州
首个永久性农业市集。
槟州农业及农基工业委员会主席阿菲夫、候任州议员卡立梅达以及法
伊兹，应槟州联邦农业销售局邀请，前往位于北赖的槟州联邦农业销售
局办事处聆听汇报。
这也是槟州政府执政10年以来，槟州政府行政议员及州议员与联邦农
业销售局官员一起在会议上作正式进行交流和讨论。
阿菲夫较后的记者会上肯定联邦农业销售局在促进农业及农基工业，
尤其是协助农民福利发展方面的贡献。他称，槟州至今还没有一个永
久性的农业市集，因此建议在峇都加湾或甲抛峇底寻土地兴建，同时也
探讨在更多的地方设立农业市集，包括与威省市政局商讨在大山脚一
带推动农业市集。
阿菲夫坦言，有联邦农业销售局的合作，将有助于推广槟州的卓越农产
品，协助将槟州品牌推广至其他州属，甚至可以扩展至海外。他说，槟
州的农产品有一定的品牌效应，一看到是槟州出产必属佳品，具推广及
品质保证。

■阿菲夫（左）与联邦农业销售局成员交流，探讨设立
农业市集。
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曹观友建议
一次性发放德士和校车司机援助金

槟州政府目前每年分2次发放援助金（各300令吉）予德士和校车司机，
槟州首席部长曹观友建议，将仪式简化成每年一次性发放600令吉，以不妨碍司机找生计的时间。

他也提及，州政府或考虑增加援助金款额，其说话获得在场司机欢呼叫
好。
槟州政府从2013年起发放600令吉援助金给德士司机，2017年起发放600
令吉援助金给校车司机，并分为上半年及下半年2次发放。曹观友是在日前
出席2018年下半年的颁发仪式，在致辞时提及上述建议。
今次全槟共有2995名司机受惠，分别是2342名德士司机（槟岛1652人及威
省690人），及653名校车司机（槟岛312人及威省341人），总额为89万8500
令吉。

他说，尽管陆兆福任交通部长后已陆续宣布一些交通新政策，但该部也需
要时间检视旧有政策及拟定新政策，为此他呼吁德士业者耐心等待联邦
政府的宣布。
出席者包括槟州第一副首长拿督查基尤丁、行政议员杨顺兴、拿督阿都哈
林、槟州副秘书法拉兹、槟州德士司机联合会主席阿都马烈和槟城学生车
公会署理主席洪明忠。

■受惠者高兴的举出大拇指，称
赞州政府政策。

■曹观友（左4）移交模拟支票予阿都马烈（左3），而阿
都哈林（左5）则移交模拟支票予洪明忠（左6）。

义卖木瓜筹款
果农展爱国情操

大山脚果农洪顺进一家人爱国情操值得嘉许！
洪顺进与妻女3人连同3名亲友，合力运载约150粒木瓜及100公斤黄瓜
到甘榜峇汝巴剎义卖，所筹获款项全数捐予大马希望基金，获顾客热
烈响应，短短3小时半所有水果就被抢购一空，筹得2456令吉，振奋人
心！
来自大山脚平安园的园主洪顺进（59岁）与家人，在甘榜峇汝巴刹借用
朋友档口摆摊，义卖黄瓜及木瓜，响应政府号召。洪顺进感谢民众踊跃
捐款，他表示，先贤们用血肉身躯“挡子弹”建立家园，如今小市民付
出少许金钱救国，只是略尽小小心意。
洪顺进也是癌症康复者，他的经历足于写成励志故事。他透露，本身在
2010年曾经罹患胃癌，身上4个器官已切除，由于无法继续打理生意，故
转行当起农夫，进行蔬果批发。
为响应捐款救国号召，洪顺进摘割木瓜与黄瓜到巴刹义卖，当天所得全
数捐给“大马希望基金”。义卖活动从上午7时开始，获得民众热烈反
应支持，甚至有许多民众默默将捐款投入捐款箱，选择不领取水果。
候任武拉必区州议员王丽丽也到场为洪顺进的善举加油打气，并指小
市民展现爱国情怀，抛砖引玉的做法相当令人感动。甘榜峇汝贩商公会
主席罗盛泉则说，前朝政府腐败，人民自发义卖筹款是项善举，在国家
有难时发挥力量。■（左起）王丽丽、陈汉荣、（右起）罗盛泉、洪顺进在义

卖活动上合影。
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杨顺兴寻旅游新元素
拟打造生态旅游品牌
掌管槟州旅游发展、文化及古迹行政议员杨顺兴欲为槟州旅游业寻找新元素，
生态旅游或将成槟州未来旅游新品牌。

报导■黄国伟

杨顺兴指出，槟州一直以来都以文化、古迹及美食为主要卖点，无论如何，
他认为，州内的自然生态也深具潜力，能够发展成槟州另一特点。
“在许多国家生态旅游行业非常兴盛，就像台湾他们的生态旅游已经国际
闻名，成功吸引了许多国家的游客到当地旅游。”
他是前往槟岛湖内生态旅游发展中心巡视，以探讨槟州旅游行业的新契机
时，这么表示。
他补充，槟州的旅游需要新概念，以达到永续发展的目的，而生态旅游不仅
能够成为突破口，鼓励民间接触自然生态，更能提倡健康生活，此举可谓一
举两得。
有鉴于此，他将在较后与相关单位进行脑力激荡，通过众人群策群力把这项
构想变成可行的目标。

蔓慢生活市集，提供田园风平台
设在湖内生态旅游发展中心的蔓慢生活市集，借鉴了近年来在国外兴起生
态与悠活风潮，提供一个平台让充满田园风的市集，让喜爱自然的人们有个
平台，从繁忙的生活中解脱出来，回归大自然怀抱。
据有关市集的负责人雷梅诗透露，该市集是一群有着共同理念的人们，在
数年前开始聚在一起创办，他们希望透过这个平台，向都市人展现不一样的
生活方式。
“我们这里所售卖的瓜果蔬菜，都是有机产品，这样能够保证食用的人能
够吃得健康。”
除了有机产品，市集内也有各种康乐活动，其中包括邀请艺人到现场自弹自
唱，让到场者可以一边闲逛市集，一边享受轻快的旋律。
至于一家人与会者，现场还有亲子活动，如一家人学习烹饪环节、阅读角落
等，让人在这充满人情味的市集内，度过别具一格的周末。
此外，市集配合我国多元文化特点，在不同佳节到来之际，也会在现场举办
各项活动，例如在即将到来的端午节，该市集也配合教导大家裹粽子。
蔓慢生活市集于每个月最后一周，在槟岛湖内生态旅游发展中心举行，
除了前者，该团队也分别在不同周末，在威中汽车城和槟岛海峡岸广场
（Straits Quay）举办。
欲知详情，可到脸书浏览Man Man Market 蔓慢市集专页，获取更多情报。

■蔓慢市集颁发纪念品予现场
献唱的艺人们和出席嘉宾，右三
起为雷梅诗和杨顺兴。

■悠扬的旋律在场间响
起，让大家一边闲逛一边
拥有听觉上的享受。

■不含农药的有机蔬果，
获得许多与会者青睐。
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槟体育设施进一步提升
皇后湾停车场后拟建体育中心
集游泳池、脚车跑道及篮球场于一体的体育中心料将在明年动工，
槟城体育设施进一步提升！

槟州首席部长曹观友说，槟岛皇后湾停车场后一地段拟建一座具有奥林匹
克标准的室内游泳池，此计划工程预计明年开动。
他说，发展商宏升集团（Ideal Property Group）在该区一带进行24.9英
亩的填土计划，其中市厅批准的条件是该集团必需建设3大设施即室内游
泳池、脚车跑道及篮球场。他相信这些计划工程，将会同步进行。
他在湖内槟岛市政厅体育馆举行的槟州业余游泳总会颁奖晚宴上为游泳
健儿捎来好消息时说，上述计划中的室内游泳池空间更大，一旦这座游泳
池建成，槟州游泳运动设施将进一步提升。
他也对着坐在嘉宾座的财政部长林冠英打趣说，希望市政厅继续增设更
多的运动设施，若不够拨款，财政部可能会考虑给予协助。
他说，当晚他已要求林冠英加速批准双溪槟榔治水计划的拨款，以让此计
划尽快展开。
曹观友说，目前约3至4座羽球场正在进行着建设工程，州政府也计划建设
有盖篮球场。

不法份子破坏及偷窃
威省再造公园遭殃

开幕不到3个月的威省市政局“Upcycle Park”升级再造公园，惨遭不
负责任份子破坏及偷窃。
与威省市政局柏达镇大厦毗邻的升级再造公园，是当局提供附近约2万
5000名市民休闲活动地点之一，园内装饰全以回收物进行创意改造而
成，就连入口前的地砖也是废弃的建筑材料，收集后由赞助商重新铺
上，该局仅花费2000令吉购买油漆和沙子等材料。
威省市政局主席拿督罗查理在记者会上说，该公园可说是全马首个以回
收物再造的休闲公园，从建议至完成只用了两个月时间进行；并在今年
3月初由前首长林冠英主持开幕。他说，园内设施于6月1日（周五）夜晚
遭人破坏，受损及失窃的装饰包括经改造摩托车配件遗失、木制靠背
椅及桌脚、小黄人及天鹅装饰等等。
与此同时，他也指安宁园、峇眼花园及敦姑花园也面对不同程度破坏，
不负责任人士行径令人感到非常失望。当局已在隔天针对破坏事件向警
方做出投保，罗查理表示，根据1993年破坏法令（威省市政局）第3（1
）条文，破坏者一旦被定罪，可被罚款不超过2000令吉，或监禁不超过1
年，或两者兼施。
另外，罗斯里提及，市政局计划将该公园蓄水池旁打造为大马樱花公
园，未来可成为威省区新人拍摄结婚照的新地点。
出席者尚有当局秘书罗斯娜妮、威省市议员张龙大及王育璇等。

■罗斯里（右）展示被破坏的设施。陪同者有罗斯娜妮、
张龙大及王育璇等。

他提及槟岛市政厅体育馆自去年启
用后，已有多达1万人次使用该馆羽球
场，游泳池的使用率则达9000人次。
颁奖礼嘉宾有槟州业余游泳总会主席
兼槟岛市长尤端祥、副主席苏有祥及
槟州青年与体育委员会主席孙意志。

■晚宴上呈献精彩韵律泳表演。

■曹观友与获奖游泳
选手开心合影。

■槟州业余游泳总会
颁奖晚宴别开生面在
池畔举行。
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签署备忘录
槟法合作文创经济发展[              ]
槟州政府属下乔治市保存及发展机构与法国驻马大使馆签署备忘录，
在槟州文化和创意经济发展展开双边合作及交流，
圈定3大合作领域带领槟州更进一步。

槟州首长曹观友说，双方合作将锁定人才技术培训、知识储备交流与
合作及艺术家驻留项目。
“法国在创意和艺术成就惊人，他们于2011年在此领域创造的经济价
值预计超过1045亿欧元，这是值得我们学习的。”
对此，槟州将派遣两名相关方面的专家，到法国世界文化遗产都市之一
的阿尔勒（Arles），进行分别是两周及三个月的系统学习，在文化管理
和政策制定方面下功夫。
他是在签署备忘录仪式上，这么表示。仪式由首长及法国驻大马大使费
德勒完成，财政部长林冠英及槟州行政议员杨顺兴等也出席见证这历
史性的一刻。
林冠英指出，槟州乔治市因其独特的文化及多元文化遗产，而被列入世
界文化遗产城市，他相信在汲取法国方面的经验后，槟州能够有更好的
文化管理，带领槟州文化遗产事业走向另一高峰。
“文化事业具有永续发展和履新潜能，能够提升州内的经济和人文素
养，但这必须要不断的投入，才能见到成效。”
他希望这种与国际接轨的计划，能够扩展至我国其他城市，尤其是能
够发掘历史文化的另一项潜能，开发出文化除了记载历史之外的价值。
同时，他也希望创意、科技与文化结合的法国阿尔勒管理方式，能够给
槟州带来不一样的启发。
费德勒指出，法国希望能够与大马的新政府在多方面合作，并促进双边
文化交流，让双方关系更进一步。

■槟州政府属下乔治市保存及
发展机构与法国驻马大使馆签
署备忘录后，槟首长曹观友与法
国大使费德勒展示签署文件。见
证者包括财政部长林冠英。

随着中央政府改朝换代
佳日星未来注重槟房产三领域

槟州地方政府、房屋及城乡规划委员会主席佳日星指出，他将在未来注重
槟州房产的三大领域，既解决槟州组屋维修基金和中央政府组屋维修基
金重叠行程浪费问题、建议一马房屋维修基金易名和居者有其屋。
他说，早前因为槟州政府与国阵领导的中央政府，在州内的维修组屋基金
问题上无法达成一致，一些组屋申请槟州的维修拨款之余，也一样申请中
央组屋维修拨款，一旦两方面都审批下来，将形成浪费。
他是于日前，在双溪槟榔Halaman Damai组屋，巡视有关组屋申请拨款维
修的水管提升工程后，向记者这么表示。随行者包双溪槟榔候任州议员林
秀琴及日落洞候任国会议员雷尔。
随着中央政府改朝换代，他希望这项问题能够获得圆满解决。可喜的是，
他终于结束被前朝政府“黑名单”命运，更获得与希盟的房屋部长祖莱达
会面机会。
“以前我们一直都向中央的部长提出会面要求，但都被拒绝，许多问题无
法协调，但现在不同了，中央由希盟执政后不到一个月，我们就获得了和部
长会面的机会，希望能够在会面上商讨州内的房屋问题。”
对此，佳日星指出，他将把上述问题，在有关会面上提出，以寻求解决方
案。
“与部长会面，我也希望提出为一马组屋维修基金更名建议，并希望两方
可以做出协调，以便把维修基金用在对的地方。”
此外，他对于我国首购族难以获得银行贷款购屋问题也表示关注，并强调
会把有关问题带上布城，做出讨论。

■居民拉布条感谢议员们为该组屋申请
维修水管经费，减轻管理层负担。
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王耶宗积极敦促
峇都兰章区3道路重铺完成[              ]

在峇都兰章区候任议员王耶宗积极敦促下，该区3条主要道路已重铺，让市民受惠。

他日前带领媒体视察有关道路后，在新闻发布会上表示，
他在大选提名日后，就跟进有关道路重铺事项，目前几近
完工，只剩一些简单修饰工作。
三条道路包括长550米的丹斯里郑耀林路——青草巷至依
布拉欣路（Jalan Sir Ibrahim）路段、长180米的青草巷
高架公路及650米长的依布拉欣路——丹斯里郑耀林路至
惹兰范柏拉（Jalan Van Praagh）。
丹斯里郑耀林路——青草巷至依布拉欣路重铺耗资约23
万余令吉，青草巷高架公路耗资约3万余令吉，以及丹斯里
郑耀林路至惹兰范柏拉耗资约23万余令吉，一共耗资50万
余令吉。
上述道路是槟岛最繁忙的道路之一，重铺后，路面平坦整
洁，好走很多了，市民纷纷给赞。
另外，王耶宗也说，霹雳路的哈菁园一带道路，也将在6月
初重铺。
陪同王耶宗视察者包括张君仪市议员和市政厅高级助理
工程师罗哈尤。

创造和谐社会
杨顺兴吁办更多辅导活动

掌管槟州旅游发展、文化与艺术及遗产事务委员会
的槟州行政议员杨顺兴呼吁民间举办更多心灵成长
与辅导的活动，以创造和谐社会。
杨顺兴说，心灵成长能带给个人内心喜乐，强化心灵
并始终处于觉察状态，时刻观照自己的内心，能让
一个人也变得强大。
“因此，社会每个人若都能够健康的心灵，将更促
进社会的和谐度，减少罪案的发生，自然而然，国家
就会安定，人民和乐。”
他是于日前，在垄尾出席由菩提校友会与马来西亚
生命线协会联办的“穿越梦境，遇见真实的自己”讲
座会上，如是指出。
这项讲座会由来自台湾的王荣义硕士讲师主讲，讲解
关于生活压力与梦境的关联。王荣义讲师从事心理
咨询工作超过25年，为台湾著名心灵辅导讲师，曾任
台湾马偕纪念医院协谈中心主任。
杨顺兴也在致辞里，赞扬主办方采取主动，举办类似
心灵辅导活动，毕竟现代人生活压力越来越重，心
灵咨询方面的工作不可缺少。
当晚讲座吸引约百余人出席。

■杨顺兴：心灵成长
能带给个人内心喜
乐。
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乔治市入遗10周年庆
7月系列精彩节目共欢

乔治市列入世界文化遗产城今年迈入10周年，7月起系列精彩庆典陆续举行，
欢迎您走入这座文化丰富的古城普天同庆！

乔治市入遗庆典主题为“承先启后-自过去，于当下，致未来”，民众受促
参与一系列丰富精彩，有趣亦有意义的庆典活动。
此庆典是由槟州政府支持，并由槟岛市政厅，槟城环球旅游机构及大马
联合国教科文组织全国委员会合作举办，以欢庆乔治市列入世界文化遗
产城10周年。

乔治市入遗10周年系列活动
◆6月11日至7月27日，上午11时至傍晚7时，在大街路头UAB大
厦（逢周一休展）举行《乔治市：美丽与不羁》特展，查询04-
2616606（吴小姐）
◆7月7日上午9时30分至下午4时，在华盖街圣乔治教堂举行乔治
市教堂古迹日，查询012-4406747（Ms. Helenn Wevers）
◆7月7日下午2时，在南华医院街益华小学举行北马海南乡音歌唱
比赛，查询012-4751716（陈行起先生）
◆7月7日下午5时至晚上10时，在义福街举行名英祠开放日——
先贤来时路，查询脸书专页Meng Eng Soo
◆7月7日下午5时至晚上9时，在本头公巷举行文艺达人巷，查询
011-10980881
◆7月7日下午6时至晚上10时，在椰脚街清真寺举行“从昔至今，
印裔穆斯林庆典，查询04-2614215。

杨顺兴:守护乔治市人人有责
槟州旅游发展，古迹，文化及艺术委员会主席杨顺兴表示，每个人都有责
任守护乔治市这座美丽的古城，确保它珍贵的普世价值，不会受游客量
增加影响，确保它继续美丽而闪耀。

洪敏芝：“承先启后”承接历史轨迹
乔治市世遗机构总经理兼入遗庆典制作总监洪敏芝在新闻发布会上表
示，主题“承先启后”意指承接乔治市一路走来的历史轨迹，结合当下
的生活经验，为后人探索及开创乔治市作为文化遗产城的无限潜能。 
敏芝表示，该庆典的重点节目为7月7日下午6时至晚上11时于乔治市世遗
区举行的街头庆典。
街头庆典将为公众准备以本地社区为主导的工作坊，届时民众与游客可
共同参与和发掘社区特色及文化元素，并通过现场学习手艺师傅的精湛
技艺，或品尝由代代相传的食谱烹制而成的传统美食。
国际知名的台湾唐美云歌仔戏团也将于7月7日在龙山堂邱公司戏台及7月
8日和9日于大华戏院演出，为歌仔戏爱好者带来世界级水平的表演。 
乔治市世遗机构也将在7月7日至15日期间举办古迹巡礼导览活动，带领
参与者实地参观，深入了解槟城8个文化历史悠久的宗教与信仰场所，如
华盖街圣乔治教堂，华盖街圣母升天教堂。 
她说，今年预计有1万人参与，主办单位将准备8个饮水站，但没有提供
纸杯，民众需自行携带水壶装水。
欢迎民众来同欢共庆，探索乔治市作为世界遗产城的未来潜能，并共同
守护，传承乔治市的文化遗产，为下一代建立永续经营的遗产城。
欲知详情。可浏览gtwhi.com.my/gthc2018，或拨打011-51319213了解详
情。 

1■入遗庆典让民众与游客共
同参与和发掘社区特色及文化
元素。
2■乔治市世遗机构成员士气
高昂迎接入遗10周年庆。
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	 2003-ஆம்	 ஆண்டு	 தைைது	
அரசியல	 ்வாழ்க்ன்கனய	 ஜாவி	
சடடமனறத்தில	 ந்பாடடியிடடு	 ப்வனறு	
பதைாடங்கிைார	 சூன	 லிப்	 சீ.	 இ்வரது	
அயராது	 உனழப்பு	 மறறும்	 தைனைலமறற	
நசன்வயால	 மீண்டும்	 �ம்பிக்ன்கக்	
கூடடணி	 அரசால	 ்பா்கான	 பஜரமால	
சடடமனற	 பதைாகுதியில	 ந்பாடடியிடடு	
ப்பரும்்பானனமயாை	 ்வாக்கு	
வித்தியாசத்தில	 ப்வறறிப்	 ப்பறறார.	
இதைனைத்	பதைாடரநது	இ்வர	இனளஞர	
மறறும்	 வினளயாடடு	 ஆடசிக்குழு	
உறுப்பிைரா்க	 மாநில	 �ம்பிக்ன்கக்	
கூடடணி	அரசால	நியமிக்்கப்்படடார.

இனளஞர
	 ' இ ன ள ஞ ர ்க ளி ன	
்வாழ்்வாதைாரத்னதை	நமம்்படுத்தைவும்,	தைரமாை	
ஆறறலமிக்்க	இனளஞர்கனள	உரு்வாக்்க	
எண்ணம்	 ப்காண்டிருக்கிநறன;	
அதைற்காை	திடடம்	மறறும்	வியூ்கங்்கனள	
்கடடம்	 ்கடடமா்க	 அறிவிப்ந்பன',	 எை	
முத்துச்	 பசய்தி	 �ாளிதைழுக்கு	 ்வழங்கிய	
ந�ரக்்காணலில	இவ்வாறு	குறிப்பிடடார.	
இனளஞர்கள்	்கலவி	ந்கள்வி்களில	சிறநது	
விளங்கு்வனதை	 உறுதிப்்படுத்தைப்்படும்.	
அநதைாடு,	சிறப்்பாை	நதைரச்சி	அனடயாமல	
இருக்கும்	இனளஞர்கனள	ன்கவிடாமல	
அ்வர்களுக்கு	 பிரத்திநய்கமா்க	
பிைாங்கு	 இனளஞர	 நமம்்பாடடு	

இலைஞர மற்றும் விலையாடடு ஆடசிக்குழு 
உறுப்பினர சூன் லிப் சீ

இளைஞர்களின் முன்்னேற்றத்திறகு சி்றப்புத் திட்டம் 
அமல்படுத்்தப்்படும் - சூன் லிப் சீ
்கழ்கத்துடன	 இனணநது	 பசயலதிறன	
்கலவி	 ்வழங்்கப்்படும்.	 மாண்வர்களின	
திறனம்கனள	 அனடயாளங்்கண்டு	
குறிப்்பா்க	 நதைாடடப்புறங்்களில	
்வாழும்	 மாண்வர்கனள	 அ்வர்களின	
திறனம்களுக்கு	 ஏறற	 பசயலதிறன	
்கலவி	 ்வழங்்கப்்படும்	 எை	 �ம்பிக்ன்கத்	
பதைரிவித்தைார.	 இதைனினடநய,	
இனளஞர்களினடநய,	 ந்பச்சாறறல	
மறறும்	 சிநதைனையாறறனல	 ்வலுப்்படுத்தை	
்கடடம்	 ்கடடமா்க	 ்படடனற்கள்	
�டத்தைப்்படும்.	 இதைன	 மூலம்,	 தைரமாை	
இனளஞர்கனள	 உரு்வாக்கு்வது	
மடடுமினறி	 �ானளய	 சிறநதை	
தைனல்வர்கனள	 உரு்வாக்்க	 முடியும்	
என்பது	ப்வள்ளினடமனல.

வினளயாடடு
	 பிைாங்கு	 மாநிலம்	
வினளயாடடு	துனறனய	நமம்்படுத்தை	்பல	
திடடங்்கனள	 அமல்படுத்தி	 ்வருகிறது.	
வினளயாடடாளர்கள்	 நினற்வாை	
முனறயில	 ்பயிறசினய	 நமறப்காள்ள	
ஏது்வா்க	 வினளயாடடு	 அரங்்கங்்களில	
ப்பாது	 ்வசதி்கள்	 நமம்்படுத்தைப்்படும்.	
நமலும்,	 அனைத்து	 ்வசதி்களுடன	
கூடிய	 வினளயாடடு	 னமயங்்கள்	
பிைாங்கில	்பறறாக்குனறயா்க	இருக்கும்	
ந்வனளயில	 அதைனை	 அதி்கரிக்்க	
இனனும்	 ஐநதைாண்டு்களில	 பிைாங்கு	

வினளயாடடு	 மனறத்துடன	 முயறசி்கள்	
நமறப்காள்ளப்்படும்.	 நமலும்,	 ஸ்கு்வாஷ்	
மறறும்	 பூப்்பநதில	 உல்க	 பு்கழ்ப்ப்பறற	
வீரர்கள்	 பிைாங்ன்க	 நசரநதை்வர்கள்	
என்பது	 குறிப்பிடத்தைக்்கதைாகும்.	
ஆைால,	 அ்வர்கள்	 வினளயாடடில	
இருநது	 ஓய்வுப்ப்பறற	 பினைர	
அ்வர்களின	இடங்்கனள	நிரப்்ப	தைரமாை	
வினளயாடடளர்கனள	 உரு்வாக்்க	
இலக்கு	ப்காண்டுள்ளார.	கூனடப்்பநது,	
ன்கப்்பநது,	 பிங்	 ்பாங்,	 நமனச	 ்பநது	
மறறும்	 இனனும்	 ்பல	 மனறநது	
ப்காண்டிருக்கும்	 வினளயாடடு்கனளயும்	
இனளஞர்களினடநய	 பிரசித்திப்ப்பற	
பசய்ய	 வியூ்கங்்கள்	 உரு்வாக்்கப்்படும்.	
நமலும்,	 ்பள்ளிக்கூடங்்களில	
வினளயாடடு	 ந�ரத்னதை	 அனர	 மணி	
ந�ரத்தில	இருநது	ஒரு	மணி	ந�ரமா்க	

மாறறியனமக்்க	 ்பள்ளி்களுடன	 ந்பச்சு	
்வாரத்னதை	 �டத்தைப்்படும்.	 இதைன்வழி,	
மாண்வர்களினடநய,	 வினளயாடடில	
ஆர்வம்	 நமநலாங்்க	 பசய்்வநதைாடு	
அ்வர்களின	 இனலமனற	 ்காயா்க	
இருக்கும்	 திறனம்கனள	 ப்வளிப்காணர	
முடியும்	 எை	 �ம்பிக்ன்கத்	 பதைரிவித்தைார	
ஆடசிக்குழு	உறுப்பிைர	சூன	லிப்	சீ.
	 இதைனையடுத்து,	 மின	
வினளயாடடு்களுக்கும்	 பதைாடரநது	
ஆதைரவு	 ்வழங்்கப்்படும்.	 தைறந்பானதைய	
்காலத்தில	 பதைாழிலநுட்பத்தின	 தைாக்்கம்	
சிறிய்வர	 முதைல	 ப்பரிய்வர	 ்வனர	
அதி்கமா்க	இருக்கும்	ந்வனளயில	இநதை	
மின	 வினளயாடடு	 அ்வர்களினடநய	
�லல	 ்வரந்வறன்ப	 ஏற்படுத்தும்.	
பிைாங்கு	 மாநிலத்தில	 இவ்வாண்டு	 மின	
வினளயாடடு	னமயம்	திறக்்கப்்படடுள்ளது	
என்பது	்பாராடடக்குரியதைாகும்.
	 இதைனினடநய,	 ்பண்னடய	 ்கால	
வினளயாடடு்களாை	 ்படடம்	 விடுதைல,	
்பள்ளாங்குலி,	ந்காலி	மறறும்	இனனும்	்பல	
வினளயாடடு்களுக்கு	புத்துயிர	்வழங்்கவும்	
அ்வறனறயும்	 விளம்்பரப்்படுத்தைவும்	
திடடங்்கள்	 அமல்படுத்தைப்்படும்.	
இனனறய	 தைனலமுனறயிைர	 ்பண்னடய	
்கால	 வினளயாடடு்கள்	 ்பறறி	 அறிநது	
ப்காள்ளவும்	 அனு்பவிக்்கவும்	 இனனும்	
ஐநதைாண்டு்களில	 திடடங்்கள்	
அமல்படுத்தைப்்படும்.

	 பச்பராங்	 பினற	 �்கராண்னமக்	 ்கழ்கத்	
தைனல்வர	டத்நதைா	பராசாலி	பின	மு்கமுட			ஜுன	
4	 -	 ஆம்	 தி்கதியனறு	 �டநநதைறிய	 பசய்தியாளர	
சநதிப்பில	மநலசியாவின	முதைல	'uPcycle'	பூங்்காவில	
ப்பாது	 உனடனம்கனள	 நசதைப்்படுத்தும்	 சில	
ப்பாறுப்்பறற	 தைரப்பிைரின	 பசயல்களின	 மீது	
ஏமாறறம்	பதைரிவித்தைார.
	 அங்கு	 அனமக்்கப்்படடிருக்கும்	 ்கண்்க்வர	
்காடசி்களும்	 மக்்களின	 ்பயன்பாடடிறகும்	
ன்வக்்கப்்படடிருக்கும்	 மறுசுழறசியால	
உரு்வாக்்கப்்படட	 ்பல	 ப்பாருட்களும்	 நசதைத்திறகு	
உட்படுத்து்வது	 மடடுமலலாமல	 பதைானலநதும்	
ந்பாய்	விடுகினறை.	அன்வ	மறுசுழறசி	பசய்யப்்படட	
நமாடடார	 கூறு்கள்	 இருக்ன்க்கள்	 (backrest)	 	 மர	
நமனச,	 ்பலன்க,	 ்கயிறு,	 ப்பாம்னம்கள்	 மறறும்		
்வாத்து்கள்	எை	அ்வறறில	அடங்கும்.
	 அண்னமயில,	 இனதைபயாடடி	 பச்பராங்	
பினற	 �்கராண்னமக்	 ்கழ்கம்	 ந்பாலீஸ்	 பு்கார	
பசய்தை	 அறிக்ன்கனயயும்	 பசய்தியாளர	 சநதிப்பின	

்பாது உகடகமைக்ள பேதபபடுததுவகதத தடுகை பபாலீஸ் 
புைார் - டதபதா ்ராோலி

ந்பாது	 ்பகிரநதைார.	 பூங்்காவில	 நிறுத்தைப்்படடிருக்கும்	
ப்பாருட்கள்	 ப்பரும்்பாலும்	 நசதைப்்படுத்தைப்்படுகினறை;	
இதைைால	 �்கராண்னமக்	 ்கழ்கத்திறகு	 இழப்புக்்கள்	
ந�ரிடு்வனதையும்	்க்வனலயுடன	பதைரிவித்தைார.
	 ப்பாது	 உனடனம்கனள	 நசதைப்்படுத்து்வது	
என்பது	 ஒரு	 குறறவியல	 குறறமாகும்,	 இது	
்வழக்கு	 3	 (1)	 கீழ்	 சடடப்பிரிவு	 (MPSP)	 1993	 ஆம்	
ஆண்டின	கீழ்	ரிம	2,000	அலலது	அதி்க்படசம்	ஒரு	
்வருடம்	 அலலது	 இரண்டுநம	 விதிக்்கப்்படும்	 எை	
கூறிைார.	 நமலும்,	 பச்பராங்	 பினற	 �்கராண்னமக்	
்கழ்கம்	 ப்பாது	 உனடனம்கனள	 நசதைப்்படுத்து்வனதைத்	
தைடுக்்க	 பூங்்காவில	 விளக்கு்கள்	 ப்பாருத்தை	 எண்ணம்	
ப்காண்டுள்ளைர.
	 எைந்வ,	 ்பாரன்வயாளர்கள்	 பூங்்காவில	
ன்வக்்கப்்படும்	்கருவி	அலலது	மறுசுழறசி	ப்பாருள்்கனள	
நசதைப்்படுத்தைாமல,	 அனைத்து	 தைரப்பிைருக்்கா்க	
அனமக்்கப்்படடிருக்கும்	 ்வசதி்கனள	 ்பாது்காப்புடன	
்பயன்படுத்தை	 ந்வண்டும்	 எை	 ப்பாதுமக்்களுக்கு	
நினைவூடடிைார.

கசபராங் பிலற ந்கராணலமக் ்கழ்க தலல்வர டத்மதா கராசாலி 
மபாலீஸ் பு்கார அறிக்ல்கலய ்காணபிக்கிறார.
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	 அண்னமயில	 பதைன	 பிைாங்கு	 புக்கிட	 டம்்பாரில	 புதிய	 நீரத்நதைக்்க	 குளம்	
(reservoir)	 பிைாங்கு	 மாநில	 முதைல்வர	 நமதைகு	 சாவ	 ப்கான	 யாவ	 அ்வர்களால	
அதி்காரப்பூர்வ	திறப்பு	விழாக்	்கண்டது.	இப்புதிய	நீரத்நதைக்்க	குளம்	பதைன	பிைாங்கு	
மா்வடடத்தில	 ்வாழும்	 315,000	 குடியிருப்்பாளர்கள்	 24	 மணிந�ரம்	 நீர	 ்வசதி	
ப்பறறிருக்கும்	இலக்கில	்கடடப்்படடது	குறிப்பிடத்தைக்்கதைாகும்.
	 பிைாங்கு	நீர	்வாரிய	நிறு்வைத்தைால	்கடடப்்படடுள்ள	�ான்கா்வது	நீரத்நதைக்்க	
குளம்	சுமார	ரிம9.3	ந்காடி	பசலவிடப்்படடது	எை	திறப்பு	விழாவின	ந்பாது	பசய்தியாளர	
சநதிப்பில	அறிவித்தைார	அதைன	தைனலனம	நிர்வா்க	அதி்காரி	ப்பாறியியலாளர	ஜசானி	
னமடினசா.	பதைன	பிைாங்கு	மா்வடடத்தில	தைறந்பாது	்பயனீடடாளர்கள்	ஒரு	�ாளுக்கு	
126	 ந்காடி	 மிலலி	 லிடடர	 நீனர	 ்பயன்படுத்துகினறைர.	 ஒவப்வாரு	 ஆண்டும்	 நீர	
்பயன்படுத்தும்	்பயனீடடாளர்களின	எண்ணிக்ன்க	அதி்கரிக்கும்	ந்வனளயில	அ்வர்களின	
நீரத்	நதைன்வனய	பூரத்தி	பசய்யும்	ந�ாக்கில	இப்புதிய	நீரத்நதைக்்க	குளம்	162	மிலலி	
லிடடர	நீரத்நதைக்்கமா்கக்	்கடடப்்படடுள்ளதைா்க	குறிப்பிடடார.
	 நமலும்,	பிைாங்கு	மாநிலத்தில	நீரப்	்பங்கீடடுமுனற	நி்கழாமல	இருப்்பனதை	
உறுதிச்பசய்ய	 இப்புதிய	 நீரத்நதைக்்க	 குளம்	 ்கடடப்்படடுள்ளதைா்க	 தைமதுனரயில	
குறிப்பிடடார	 தைஞநசாங்	 �ாடாளுமனற	 உறுப்பிைராை	 சாவ.	 இநநினலயில	 அங்கு	
குடியிருப்்பாளர்களின	எண்ணிக்ன்க	்வரும்	்காலங்்களில	அதி்கரிக்்கப்்படும்	சாத்தியம்	
இருப்்பதைால	இக்குளம்	அனமக்்கப்்படடுள்ளதைா்க	பதைரிவித்தைார.	2008-ஆம்	ஆண்னட	
்காடடிலும்	(744	மிலலி	லிடடர/ஒரு	�ாள்)	2017	ஆம்	ஆண்டு	826	மிலலி	லிடடர/	
ஒரு	 �ாளுக்கு	 பிைாங்கில	 ்பயன்படுத்தைப்்படு்வதைா்க	 புள்ளி	 வி்பரங்்கள்	 ்காடடுகினறை.	
இதைனினடநய,	 நீரக்குழாய்	 ்பழுதைனடதைல	 மறறும்	 அசம்்பாவிதைங்்கள்	 நி்கழும்	 ந்பாது	
24	 மணி	 ந�ரத்திறகு	 ப்பாதுமக்்கள்	 நீனர	 ்பயன்படுத்தை	 முடியும்	 எை	 �ம்பிக்ன்கத்	
பதைரிவித்தைார.

புககிட் டம்பாரில புதிய நீர்தபதகைம் கு்ளம் திறகைபபட்டது

புக்கிட டம்பார புதிய நீரத்மதக்்க குைத்லத திறந்து ல்வத்தார பினாங்கு மாநில முதல்்வர மமதகு 
சாவ் க்கான் யாவ், இரணடாம் துலை முதல்்வர மபராசிரியர ப.இராமசாமி, கபாறியியலாைர 

ஜசானி லமடின்சா உடன் முக்கிய பிரமு்கர்கள்.
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	 	 ஜூன	 7	 -	 ஆம்	 நதைதி	 புத்ரா	 பஜயாவில	
உள்ள	 வீடனமப்பு	 மறறும்	 உள்துனற	 அனமச்சின	
புதிய	 �ம்பிக்ன்கக்	 கூடடணி	 அனமச்சனர	
சநதிப்்பதைற்கா்க	 �ான	 அனழக்்கப்்படடனமக்கு	
மகிழ்ச்சியனடநதுள்ளதுடன,	 வீடடு்வசதி	 மறறும்	
உள்ளூர	 அரசாங்்கத்துடன	 பதைாடரபுனடய	 ்பலந்வறு	
பிரச்சனை்கனள	 �ான	 எழுப்்ப	 விரும்புகிநறன	 எனறும்	
உள்ளூராடசி,	வீடனமப்பு	மறறும்	�்கரபுற	&	கிராமப்புற	
நமம்்பாடு	திடடமிடல	ஆடசிக்குழு	உறுப்பிைர	பஜக்டிப்	
சிங்	 டிநயா	 அ்வர்கள்	 அண்னமயில	 �டநநதைறிய	
பசய்தியாளர	சநதிப்பில	இவ்வாறு	அறிவித்தைார.	
	 இச்சநதிப்புக்்கா்க	 �ான	 ்பல	 ்வருடங்்களா்க	
்காத்திருநதைது	 மடடுமலலாது	 என	 	 விண்ணப்்பம்	
முநனதைய	 நதைசிய	 முனைணி	 அரசாங்்கத்தைால	
புறக்்கணிக்்கப்்படடநதை	 தைவிர	 அ்வர்கள்	 எள்ளளவும்	
பசவிசாய்க்்கவிலனல.	 ஏறத்தைாழ	 ்பல	 ்வருடங்்கள்	
இவ்வனழப்பிற்கா்க	 ்காத்திருநதும்	 ஒரு	 ்பதிலும்	
கினடக்்கப்	 ப்பறவிலனல,	 ஆைால	 �ம்பிக்ன்கக்	
கூடடணி	ஆடசிநயறி	ஒரு	மாதைம்	முழுனமயா்க	நினறவு	
ப்பறாமநல	 �ம்	 விண்ணப்்பத்திறகிணங்்க	 அனழப்பு	
விடுத்தைனதை	 எண்ணி	 மி்க	 மகிழ்ச்சியா்க	 உள்ளது	 எை	
கூறி	அ்கம்	மகிழ்நதைார	டத்நதைா	ப்கராமாட	சடடமனற	
உறுப்பிைருமாை	பஜக்டிப்.	
	 நமலும்,	 பிைாங்கு	 மாநில	 ்பராமரிப்பு	 நிதியம்	
80%	 மானியத்தின	 உதைவியுடன	 	 சுங்ன்க	 பிைாங்கு	
ஹலாமான	டாமாய்	அடுக்குமாடி	குடியிருப்பின		குழாய்	
அனமப்பு	 ந்வனலப்்பாடு்கள்	 ஒப்புதைல	 ப்பறப்்படடுள்ளது	
என்பனதையும்	அ்வர	அறிவித்தைார.	
	 இனறு	 ்வனர,	 148	 விண்ணப்்பங்்கள்	 ரிம	

வீடகமபபு விவைாரஙைள் ்தாடர்பாை புதரா 
்ெயாவிலிருந்து அகைபபு - ்ெகடிப மகிழ்ச்சி

ஹலாமான் டாமாய் அடுக்குமாடி குடியிருப்லப மநரில் கசன்று பாரல்வயிடடார ஆடசிக்குழு உறுப்பினர திரு.கஜக்டிப்.

21.7	 மிலலியன	 பசலவில	 ஒதுக்கீடடுடன	 ஒப்புதைல	
கினடக்்கப்ப்பறறுள்ளது.	 அன்வ,	 மினதூக்கி	
்பழுது்பாரத்தைல	மறறும்	நமம்்பாடு,	53	நீர	நிரப்பி்களின	
விண்ணப்்பத்திற்காை	நமம்்பாடு,	11	கூனர்கள்	நமம்்பாடு	
எை	இ்வறறில	அடங்கும்.	

	 பிைாங்கு	மாநில	்பராமரிப்பு	நிதியத்தின	மூலம்	
தைகுதிப்ந்பறற	மலிவு	வினல	மறறும்	�டுத்தைர	மலிவு	வினல	
வீடனமப்பு	 திடடங்்களின	 ்பராமரிப்பு	 ்பணி	 திடடங்்கள்	
பதைாடரநது	 அமல்படுத்தைப்்படும்	 எை	 �ம்பிக்ன்கத்	
பதைரிவித்தைார.	

பினாங்கு மாநில அரசின் 
ந�ான்புப் பெரு�ாள் வாழ்த்துகள் 
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Nama ADUN No Tel/ No Faks

N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Dato’ Ir. Zakiyuddin Abdul Rahman (T) 

N.16 PERAI
YB Prof. Dr. P. Ramasamy
ramasamy@penang.gov.my

(T) 04 - 383 9131
(F) 04 - 383 9131

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Boon Poh
pheeboonpoh@penang.gov.my;
pheeboonpoh@yahoo.com

(T)  04 - 262 0860
  012 - 480 5495 
(F)  04 - 261 8745

N.10 SEBERANG JAYA
YB Dr. Afif Bahardin (T) 04 - 390 5109

N.15 PADANG LALANG
YB Chong Eng
chong.eng@penang.gov.my

(T) 04 - 530 3028

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 227 2464

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Haji Abdul Halim Hussain (T)  

N.08 BAGAN JERMAL
YB Soon Lip Chee (T)  

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari (T)  

N.34 PAYA TERUBONG
YB Yeoh Soon Hin (T) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtarN28@gmail.com

(T) 04 - 227 7068
(F) 04 - 227 7068

N.02 BERTAM
YB Khaliq Mehtab Mohd. Ishaq (T)  

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Mustafa Kamal (T) 

N.09 BAGAN DALAM
YB Satees A/L Muniandy  (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Muhammad Faiz Bin Fadzil
faizfadzilamanah@gmail.com

(T)

N.12 PENANTI
YB Dr. Norlela Ariffin
norlela.ariffin@gmail.com

(T) 04 - 538 2871
(F) 04 - 538 4871

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee (T)   

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

013 - 399 0519
(F)   04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung (T) 

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Dr. Amar Pritpal Abdullah (T) 

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Zulkifli Ibrahim (T) 

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
limguaneng@penang.gov.my

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Jason Ong Khan Lee (T) 

N.25 PULAU TIKUS
YB Lee Chun Kit (T)

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Gooi Zi Sen (T) 

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
dapsungaipinang@hotmail.com

(T) 04 - 282 6630

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong (T)

N.32 SERI DELIMA
YB Syerleena Abdul Rashid (T)

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

NAMA ADUN No Tel/ No Faks

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang (T)

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Arumugam (T)

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Dato’ Saifuddin Nasution (T)

N.38 BAYAN LEPAS
YB Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T)

N.39 PULAU BETONG
YB Haji Mohd. Tuah Ismail (T)

N.40 TELUK BAHANG
YB Zolkifly Md. Lazim (T)

DAP PENANG HQ
dappg@streamyx.com (T) 04 - 228 8482

(F) 04 - 228 8514 

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115

-
(T)

BIRO PENGADUAN AWAM 04-263 6893

SEKRETARIAT KERAJAAN  04-262 1957

NEGERI

KASTAM 04-262 2300

IMIGRESEN 04-250 3419

WCC (Women’s Centre for Change) 04-228 0342

Pusat Perkhidmatan Wanita (Seberang)04-398 8340

EPF 04-226 1000

SOCSO 04-238 9888

JPJ 04-656 4131
 04-398 8809
JABATAN PENDAFTARAN 04-226 5161

PENANG GLOBAL TOURISM (PGT)  04-263 1166
TOURISM MALAYSIA 04-261 0058
KERETAPI BUKIT BENDERA 04-828 8880
FERI (GEORGETOWN) 04-210 2363
        ( BUTTERWORTH) 04-310 2377
JAMBATAN PP 04-398 7419
STESEN KERETAPI BUTTERWORTH 04-261 0290

PERSATUAN PERLINDUNGAN  04-829 4046
KANAK-KANAK
CAP 04-829 9511
BEFRIENDERS PENANG 04-281 5161
 04-281 1108
PERPUSTAKAAN PP 04-229 8555

Talian Kecemasan & Perkhidmatan Awam

PROGRAM PENGHARGAAN WARGA EMAS/OKU/IBU TUNGGAL/

PROGRAM ANAK EMAS/ PROGRAM RAKAN ANTI KEMISKINAN/ PROGRAM PELAJAR EMAS

POLIS, AMBULANS, BOMBA 999
& PENYELAMAT
DIREKTORI TELEFON 103
OPERATOR ANTARABANGSA 101
HOTLINE MBPP 04-263 7637 
ANGKATAN PERTAHANAN AWAM 04-228 9012

NAMA ADUN PEMBANGKANG No Tel/ No Faks

N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Nor Hafizah Othman (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhamad Yusoff Mohd. Noor (T)

- -

- -

- -

- -

- -

- -

N1 Penaga : - - 
N2 Bertam  : - - 
N3 Pinang  : -  - 
 Tunggal    
N4 Permatang : - - 
 Berangan     
N5 Sungai Dua : - -  
N6 Telok Air  : -  -     
 Tawar   
N7 Sungai Puyu : - -  
N8 Bagan  : - -        
Jermal    
N9 Bagan : - -
 Dalam
N10 Seberang  : -  -     
 Jaya   
N11 Permatang : - -  
 Pasir    - 
N12 Penanti  : - -  
       
N13 Berapit : - - 
      - 
N14 Machang : - -  
 Bubuk    - 
N15 Padang  : - -    
Lalang    -  
N16 Perai  : -  - 
N17 Bukit : - - 
 Tengah 
N18 Bukit Tambun : - - 
     - 
N19 Jawi  : - - 
     - 
N20 Sungai  : - -    
Bakap    - 
N21 Sungai : - - 
 Acheh   

N22 Tanjong  : - -  
 Bungah    - 
N23 Air Putih : - -     
   
N24 Kebun : - - 
 Bunga    
N25 Pulau Tikus : - -
N26 Padang Kota : - -     
    
N27 Pengkalan : - - 
 Kota    
N28 KOMTAR : - -  
N29 Datok  : - - 
 Keramat     
N30 Sungai : - - 
 Pinang   
N31 Batu : - -     
 Lancang     
N32 Seri Delima : - -    
   
N33 Air Itam  : - -  
      
N34 Paya  : - -     
 Terubong       
     
N35 Batu Uban  : - - 
      
      
N36 Pantai : - -   
 Jerejak  
N37 Batu  : - - 
 Maung    
N38 Bayan Lepas : - -     
N39 Pulau : -   -     
 Betong  
N40 Telok : - -    
 Bahang        

- No Tel/ No Faks
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Nama Telefon

MPSP 04 - 549 7555

David Marshel a/l 
Pakianathan

019 - 412 3397

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Kumar a/l Kanapathy 012 - 548 2465
019 - 658 2465

Mohamad Shaipol 
Ismail

019 - 414 6079

Tan Chee Teong 012 - 401 7718

Tan Cheong Heng 012 - 487 3101

Thomas Loh Wei Pheng 04-390 6836
012 - 409 6836

Woo Sze Zeng (Joshua) 016 - 557 6672

Mohd Sharmizan 
Mohamad Nor

011 - 1110 6456

Zaini Awang 019 - 546 3115

Ong Jing Cheng 016 - 445 5709
012 - 758 3779

Anuar Yusoff 04 - 507 5390
016 - 461 6390

Shuhada Abdul Rahim 010 - 380 7672

Dr. Seow Kweng Tian 04 - 593 5493
012 - 507 2229

Fadzil Hj Abdullah 017 - 343 4464

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Dr. Tiun Ling Ta 04 - 505 7288
013 - 430 2096

Wong Chee Keet 012 - 451 1312

Hamizah Abdul Manab 013 - 591 6344

-

-

-

-

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MPSP 2018

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Ahmad Azrizal Tahir 012 - 498 4556

Ahmad Razaaim bin Azimi 012 - 572 4711
016 - 451 9225

Francis a/l Joseph 012 - 474 3321

Goh Choon Keong 019 - 471 7931

Gooi Seong Kin 016 - 457 1271

Teoh Koon Gee 016 - 419 1938

Harvindar a/l Darshan Singh 012 - 428 2250

Kala a/p Durai Raj 016 - 468 4247

Khoo Salma Nasution 017 - 456 6012

Mhd. Nasir Yahya 012 - 402 6739

Nur Zarina Zakaria 011 - 1578 5098

Saiful Azwan Abd Malik 016 - 463 2787

Shahrudin Mohamed Shariff 012 - 428 3160

Shung Yin Ni 012 - 413 9246

Tan Chiew Choon 019 - 470 4499

Wong Yuee Harng 016 - 439 9121

-

-

-

-

-

-

-

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS

 MBPP 2018

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:

Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 

Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Elemperu Valuthi Timur Laut

Bilik Perkhidmatan Awam,

Tingkat 3, KOMTAR.

04 - 650 5556

018 - 467 0037

2. Abdul Rahim Mohamed 

Nor

Barat Daya Kuarters Kerajaan Negeri

No.1, Jalan Relau, 

Balik Pulau.

016 - 482 3549

3. K. Krishnasamy Seberang Perai 

Utara

Tingkat 1, Pejabat Daerah SPU, 

Bertam Kepala Batas.

012 - 488 1553

4. P. Rachenamorthy Seberang Perai 

Tengah

Pejabat Bangunan MPSP ,

Jalan Betek, Bukit Mertajam

019 - 457 2271

5. Nakulan A/L 

Muthumanikam

Seberang Perai 

Selatan

Tingkat Dua, Kompleks 

Pejabat-Pejabat Kerajaan SPS, 

14200, Jawi.

010 - 462 0073

Kalendar Pelancongan 

Pulau Pinang Jun 2018

15hb - 16hb Jun 2018 
Hari Raya Aidilfitri 1439H
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Story by Christopher Tan

Pix by Noor SIti Nabilah 

Noorazis

AGE is definitely not a factor if one 

has the interest and will to serve the 

people.

DAP’s youngest elected representa-

tive in the 14th General Election, 

Daniel Gooi Zi Sen said he was lucky 

to have experienced a wide spectrum 

of services despite being only 31 now.

Daniel said he first had interest in 

politics when he was eight-years-old.

“Despite my young age, I under-

stood the party’s struggle.

“I remember how my family coped 

with the election mood back in 1995, 

when my uncle Gooi Seong Kin con-

tested the Berapit state seat under the 

DAP ticket.

“I also remember pasting the DAP 

stickers at the back of my primary 

school textbooks,” Daniel said in an 

interview on June 1.

Daniel said he first entered politics 

in 2009 when he became an assistant 

for the former Batu Lancang assem-

blymember Danny Law Heng Kiang.

“I became a DAP member in 2010 

and I helped out as a party staffer in 

2012.

“In 2013, I worked for state execu-

tive council member Jagdeep Singh 

Deo. I handled matters concerning his 

portfolio,” he said.

Daniel thanked the party and the 

state representatives for the opportuni-

ties given to him.

“This experience helped me to un-

derstand and serve the people better. I 

am grateful to have been given the 

chance to serve the community,” he 

said.

He also thanked his voters in Peng-

kalan Kota for their support.

Daniel said Pengkalan Kota is a 

“matured” and developed area  in 

George Town.

“Pengkalan Kota is a well-balanced 

constituency – rich in commercial ele-

ments, residential homes, heritage 

sites and tourist attractions.

“There is a need to keep such a 

matured environment sustainable.

“Among the issues that I plan to 

look into are the traffic condition in 

Pengkalan Kota and the proposal to 

upgrade the Cecil Street market.

“Currently there are limited parking 

lots at the Cecil Street market,” he 

said.

Daniel  said he also planned to 

launch a mobile service programme to 

serve more people in his constituency.

“The mobile service programme 

will be held on the first and third Sat-

urdays of each month. I plan to go for 

my walkabout  on the second and 

fourth Saturdays, so that I can reach 

out to more people,” he said.

The Bukit Mertajam-born as-

semblymember thanked his 

family for being supportive.

“They understand my 

duty as the people’s repre-

senta t ive  and  I  am very 

grateful,” he said.

‘Experience useful in 
serving people’
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PEOPLE say youth are the leaders of 

tomorrow, hence it is crucial to de-

velop our youth today and prepare 

them for the future.

Penang Youth and Sports Commit-

tee chairman Soon Lip Chee stressed 

the need to have a platform for youth 

to build their interpersonal skills.

“I want to focus more on youth 

because they are our future. Many 

youth of today are unable to commu-

nicate effectively as they lack self-

confidence.

“Some are also unable to do well in 

their job interview or even write a 

proper resume,” Soon told Buletin 

Mutiara at his office in Komtar on 

June 5.

Soon, 41, said he wanted to provide 

a platform for youth to develop their 

interpersonal skills.

“I feel that it is important to de-

velop our youth. I have been meeting 

various departments and associations 

under my portfolio to discuss ways 

to help our youth.

“For a start, perhaps we can 

look at providing classes to build 

their self-confidence. We want our 

youth to be able to present them-

selves comfortably in public.

“For example, we give them the 

microphone and they can speak 

with confidence in public. 

“By mastering the art of public 

speaking, it also helps our youth 

to earn some extra income. They 

can be good masters of ceremonies 

or emcee at events,” he said.

Soon said he is one of the direc-

tors of Penang Youth Development 

Corporation (PYDC) for the past 

four years.

“PYDC has organised various 

events that benefit the youth. One 

of the exciting events was the 

Pinang Fiesta that promotes entre-

preneurship among youth,” he 

added.

Soon said he also wants to build 

young talents in sports.

“We need continuous talents in 

our country, not just in ‘famous’ 

sports such as badminton, hockey 

and squash, but in all sports.

“I will be paying more attention 

on the ‘less famous’ sports such as 

table tennis, netball and volley-

ball,” he said.

Soon added that he also wanted 

to bring back the traditional sports 

and games.

“Traditional sports and games 

such as the congkak, kite flying, 

top spinning and guli (marbles) are 

what we played in the olden days 

and they shall not be forgotten.

“It will be good for our young-

er generation to understand and 

experience our traditional sports 

and games,” he said.

Soon said he is open to sugges-

tions and proposals to help de-

velop the youth and sports  in 

Penang.

Those who wish to present some 

ideas can contact his office at 04-

6505136.

Providing a platform 
for youth 
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Story by Victor Seow

Pix by Shum Jian-Wei

SINGAPORE-trained land-

scape architect Vin Chee, 35, 

not only loves what he is doing 

as an arborist but actually runs 

the extra mile in treating it as 

his vocation to (in his own 

words) “bring the forest back 

to one’s home”.

The self-confessed plant 

and forests lover shared his 

aspirations, dreams and in-

sight with Buletin Mutiara – to 

bring nature closer to every-

one and to make it a part of 

one’s everyday life – in the 

tranquil surroundings of his 

“plant lab” cum café in George 

Town.

“Our origin was in this very 

same shop with the conceptu-

alised plant lab and a small 

cafe to allow our patrons to 

enjoy  coffee  and immerse 

themselves in an environment 

surrounded by plants and min-

iature forest.

“Eventually we also ex-

panded by having an outlet at 

Gat Lebuh Macallum and a 

new concept store at Beach 

Street,” said Vin.

Out of curiosity, Buletin Mu-

tiara posed the question ‘Why 

plants?’ and Vin was quick to 

point out that it was the forest 

which truly captures the very 

essence of the philosophy be-

hind Moonshop Gallery.

“Instead of plants, I’d ask 

Take home ‘a miniature forest’
‘Why forest?’ We started with 

the forest concept. I’m a land-

scape architect and designer by 

profession and I’m also an ar-

borist. Having said so, I have 

always pondered on how to 

bring the beauty of our forest 

into our living environment. 

“My team is made up of 

designers, architects and arbo-

rists so we have a mixed blend 

of professions in a related 

field coming together to work 

on our concept which we call 

forest aesthetic. We want the 

forest lifestyle to blend in with 

one’s daily lifestyle and we do 

it through our products.

“We also conduct  work-

shops here because most peo-

ple worry about looking after 

plants over a long period of 

time and have a phobia over 

the health conditions of their 

plants. 

In terms of marketing strat-

egy, Vin relies heavily on so-

c ia l  media  and counts  h is 

lucky stars that one of his 

products has captured the at-

tention of a major department 

store in Kuala Lumpur.

“We are quite low profile 

when it comes to promotion 

and marketing. We usually do 

it only through social media. 

Not many people know about 

us because we don’t want to 

overly commercialise our con-

cept. We also focus on educat-

ing the younger generation by 

p r o m o t i n g  e n v i r o n m e n t a l 

awareness among students in 

Han Chiang High School eve-

ry week and we are engaged to 

participate in Earth Hour in 

Kuala Lumpur.”

On a personal  note,  Vin 

expressed his opinion for the 

state government to take extra 

care in maintaining the trees 

around Penang which neces-

sarily requires the expertise of 

an arborist.

“I hope the state govern-

ment or perhaps the Penang 

Island City Council (MBPP) 

will form a team made up of 

professional arborists to main-

tain, trim, treat and even to 

shift the trees around us. This 

is very important. Such things 

shouldn’t be done by contrac-

tors,” added Vin, who’s one 

out of the less than 30 ac-

knowledged arborists through-

out Malaysia. 

Vin (middle) and his team love 
nothing more than to blend the 
beauty of the forest into our 
everyday life and in our homes.

One of Vin’s popular 
products  that  is 
priced between RM36 
to RM400 depending 
on the size of the 
bottle and the type 
of plant in it. 
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Story by Danny Ooi

Pixby Law Suun Ting

THE George Town Festival 

(GTF) this year is scheduled to 

be held from Aug 4 till Sept 2.

The five-week-long event 

will see festival programmes 

in collaboration with Thailand, 

Taiwan, Singapore and local 

ones from Kelantan.

This was revealed by festi-

val director Joe Sidek during 

his  courtesy cal l  on Chief 

Minister Chow Kon Yeow on 

June 4 at Komtar.

He also hoped to have a 

joint press conference with the 

Chief Minister and other re-

lated agencies of the festival 

before the opening date on Aug 

4.

“We hope the state will also 

look into the long term plans 

for  George  Town Fes t iva l 

which has become a yearly af-

fair,” he added.

Meanwhile, Chow said the 

arrangement for the meet-up to 

look into the festival arrange-

ments and concerns will be 

held soon.

A PROPOSAL to upgrade an 

800m-long village road (con-

necting Jalan Balik Pulau and 

Jalan Pondok Upeh) in Balik 

Pulau has been approved by 

the Penang Island City Coun-

c i l  (MBPP)  Inf ras t ruc ture 

and Traffic Committee.

MBPP mayor  Yew Tung 

Seang said the council was 

looking at ways to ease traf-

fic congestion in the area.

“The proposed alternative 

road can reduce traffic con-

gestion by up to 30%.

“We will  engage a con-

sultant  to conduct  further 

detailed and feasibility stud-

ies before we call for a ten-

der early next year,” Yew 

told a press conference after 

chairing the council meeting 

at the City Hall on May 24.

The approval was granted 

by the committee on May 

17. 

Yew added that the pro-

jec t  would  take  about  24 

months to complete.

Chow (third from right), Joe and 
staff from GTF coming together 
for a group photograph during 
the courtesy call.

GTF 2018 scheduled for Aug 4 - Sept 2

Council 
striving to 
ease traffic 
congestion 
in Balik 
Pulau

An illustration showing the location of the proposed alternative road in Balik Pulau.
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Chow (centre), Rozali (left) and MPSP secretary Rosnani Mahmod 
(right) attending the meeting at the MPSP building in Bandar Perda.

Story & pix by Tanushalini 

Moroter

PERMATANG Pauh MP Nurul 

Izzah Anwar has emphasised 

the importance of enhancing the 

expertise of the workforce na-

tionwide so as to enable them 

to embrace the Industrial Revo-

lution 4.0.

“This is the right time for us 

to ensure a better future for our 

younger generation. We need to 

align ourselves with Industrial 

Revolution 4.0,” said Nurul Iz-

zah during her visit to Penang 

Skills Development Corpora-

tion (PSDC) on May 28..

“Whatever success that we 

achieve, it inspires the rest to 

follow suit. I have got the ap-

pointment with Human Re-

sources Minister M. Kulasega-

ran for a meet up session be-

tween him and the PSDC team” 

she said, adding the develop-

ment made by PSDC with re-

gards to Industry Revolution 

4.0 in Penang must be shared 

with the rest of Malaysia.

Nurul Izzah thanked former 

Chief Minister Lim Guan Eng 

for introducing the German 

Dual Vocational Training Pro-

gram in 2015 in Penang which 

is the first of its kind to be in-

troduced in Malaysia.

“In July we will be witness-

ing the graduation of the stu-

dents (in the German Dual Vo-

cational Training Programme).

“If the programme turns out 

to be a huge success, the syl-

labus can be absorbed into the 

curriculum at university level 

as well as other similar institu-

tions.

“This is the future of the 

country,” added Nurul Izzah 

who said that skill-based syl-

labus should also be included 

in the school curriculum.

Datuk Abdul Halim Hussain, 

the state exco for Rural Devel-

opment, Consumer Affairs and 

Entrepreneur Development, 

who was also present during the 

visit, reaffirmed the state gov-

ernment’s full support in em-

bracing Industrial Revolution 

4.0.

“The state government will 

continue to support the initia-

tives taken by all parties in 

moving towards Industrial 4.0 

in the state,’’ he said.

Industrial Revolution 4.0 is 
future of Malaysia 

Nurul Izzah (left) trying out the ‘Virtual Reality’ device at the 
PSDC’s Virtual/Augmented Reality Lab while Abdul Halim looks 
on.

AS Penang moves towards being 

a smart and international state, 

it also needs to safeguard the 

environment, Chief Minister 

Chow Kon Yeow said.

Chow said it is crucial for 

Penang to strike a balance be-

tween growth and sustainability.

“It is our duty to ensure that 

Penang continue to grow in a 

sustainable way. 

“Development is important 

for Penang, however, we must 

also pay utmost attention to-

wards preserving and conserving 

the environment,” he told the 

Seberang Perai Municipal Coun-

cil (MPSP) during his visit in 

Bandar Perda on May 28.

Chow also said that the fruits 

of development must reach all 

Penangites.

“We have to ensure that eve-

ryone can enjoy our develop-

ment, especially the B40 com-

munity. 

“Help the B40 community to 

secure a steady income,” he said.

During the meeting, MPSP 

president Datuk Rozali Moha-

mud briefed Chow and the 

elected representatives on the 

top 26 strategic programmes 

from this year until 2022.

“We are working towards 

becoming a ‘low carbon city’, 

which is a city that is able to 

provide basic urban develop-

ment within the city without 

compromising the needs of its 

people, and at the same time are 

able to control the green house 

gases emission level below 

global average,” Rozali said.

Also present at the meeting 

were the MPSP councillors.

MPSP told to balance 
growth with sustainability
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CHINA Southern Airlines Com-

pany Limited (CSACL) on June 1 

increased its frequency of direct 

flights between Penang and 

Guangzhou.

“From June 1, 2018, China 

Southern Airlines increased its 

direct flight from Penang to 

Guangzhou to two flights daily, 
that is 14 flights weekly,” said its 
general manager Liu Zhen Hua.

The airline, which has the larg-

est fleet in China, has the most 
developed route network and the 

largest passenger volume of any 

airline.

“In total, China Southern Air-

lines operates more than 770 pas-

senger and cargo aircrafts.

“It is the first in Asia, fourth in 
the world, and has the third largest 

number of passengers in the 

world,” Liu said during a press 

conference on June 1 to announce 

the increased flights.
State exco for Tourism Devel-

opment, Culture, Heritage & Arts 

Yeoh Soon Hin was also present to 

officiate the event. Joining him 
was Komtar assemblymember Teh 

Lai Heng.

Liu told the media that China 

Southern Airlines started its direct 

flights to Penang from Guangzhou 
on April 3, 1991.

He added that for the past 27 

years, travellers of both countries 

have enjoyed great convenience in 

meeting their business and leisure 

needs due to these direct flights.
“China Southern Airlines oper-

ates the only non-stop flight from 
Guangzhou to Penang that brings 

Chinese tourists from Beijing, 

Shanghai, Xiamen, Fuzhou, 

Chengdu and Chongqing,” he 

added.

Story & pix by K.H. Ong

THE Penang Island City Council 

(MBPP) carried out an anti-dengue 

campaign at four locations in Jelu-

tong on June 5 following a rise in 

dengue cases.

MBPP mayor Yew Tung Seang 

said the spike in dengue cases in 15 

hot spots in George Town was “very 

alarming” as 337 cases were re-

ported in the first 21 weeks of this 
year.

“We hope the public will cooper-

ate with the local authorities and 

state Health Department during the 

gotong-royong to clean up their 

respective areas,” Yew said in his 

speech at the MBPP building at the 

Esplanade.

“We are carrying out the cam-

paign from today until June 13 with 

the help of about 250 volunteers. 

The campaign today is also held in 

conjunction with the World Envi-

ronment Day that is initiated by the 

United Nations. This is also recog-

nised as the People’s Day.”

Yew said besides the uncertain 

weather, the couldn’t-care-less at-

titude of the public like throwing 

rubbish indiscriminately worsened 

the situation.

“I would like to urge the public 

not to take this matter lightly. They 

(mosquitoes) may be the smallest 

creatures but they pose the highest 

risk.”

Also present at the meeting were 

MBPP secretary Addnan Mohd 

Razali, USM director of Centre for 

Marine & Coastal Studies Prof 

Datuk Dr Aileen Tan Shau Hwai, 

Penang Natural Green Organisation 

(PNGO) adviser Khor Han Teik, 

PNGO chairman Chong Soon 

Kheng, JCI Malaysia national ex-

ecutive vice-president Chew Hooi 

Mei and Lions Club 308-B2 district 

governor Douglas Oh.

Yew said the four places where 

the campaign was held were Desa 

Green, the Jelutong police station 

area, Jalan Kurau and Taman Hijau.

He added that a “Plogclean” 

project will be organised by MBPP 

and PNGO, and co-organised by the 

Federal Manufacturing Malaysia 

(Penang Branch), Lions Club Inter-

national District 38-2B and JCI 

Malaysia APN at 8am on June 24.

The 15 hot spots identified in 

George Town are Jalan Han Chiang, 

Jalan Ross, Solok Sungai Pinang, 

Jelutong police barrack, Lorong 

Damai, Solok Rawana, Jalan Mun-

shi Abdullah, Solok Tembaga, Jalan 

Terengganu, Solok Kebun Nyior, 

Flat Jalan Kurau, Taman Free 

School, Lengkok Hijau, Symphony 

Park and Jalan Abdul Ariff.

The theme for this year’s World 

Environment Day, celebrated on 

June 5 every year since 1974, is 

“Beat Plastic Pollution”.

Tan said the proliferation of 

plastic waste in the world is very 

critical and everyone has a role to 

play in reducing the usage of plas-

tic.

“When plastic was invented, we 

felt so blessed. But now, it’s a nui-

sance. As the population increases, 

the usage of plastic also increases. 

By the year 2050, there will be more 

discarded plastic than fishes in the 
sea,” she said.

The death of a whale in southern 

Thailand after swallowing more 

than 80 plastic bags on June 2 was 

one recent case she highlighted. 

Efforts to rescue the whale, which 

was found barely alive in a canal 

near the border with Malaysia, 

failed.

She said turtles sometimes mis-

took the plastic bags as jelly fish and 
when they eat it, they can choke to 

death. 

One measure that Tan would like 

to see adopted in Penang is to raise 

the price of plastic bags in shopping 

malls from 20 sen to RM2 each.

“As each plastic bag is sold at a 

mere 20 sen, shoppers tend to close 

one eye and buy it. But if it is sold 

at RM2, they are likely to grab a 

recyclable bag costing RM3.99,” 

she said.

“Also, what the public is not 

aware of, is the micro plastic now. 

What we are talking now is the 

macro plastic – what we can see 

with our eyes.

“The micro plastic is the one that 

is dangerous. Micro plastic can be 

from facial scrubs and toothpaste. 

Some plastics are not 100% degra-

dable or dissolvable. They become 

small, small particles and these 

particles become a vector of pollut-

ants. So, when we eat the fish and 
crab that had consumed these pol-

lutants, these toxins get into our 

system.”

She suggested that restaurants 

and fast food chains, like KFC and 

McDonald’s, ban straws.

From her experience working at 

the USM marine station, she said 

the main garbage brought in by 

strong current is packaging mate-

rial. 

Tan said steps should also be 

taken to get plastic factories to ob-

serve rules like proper discharge of 

waste into the sea and the manufac-

turing of better quality plastics that 

are degradable.

She praised Bangladesh and 

Rwanda, which are not as advanced 

as Malaysia, for banning plastic and 

the latter for imposing a four-year 

jail term for those who smuggled in 

plastic.

More Penang-Guangzhou 

direct flights

MBPP steps up anti-dengue drive

Yew (third from left) showing a video of the efforts taken by MBPP during the World Environment 
Day on June 5. Also in the picture is Tan (second from left).

(From sixth from left) Teh, Yeoh and Liu at the launch of China Southern Airlines’ second flight 
ceremony at Penang International Airport.
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EXCO for Local Government, 

Housing and Town & Country 

Planning Jagdeep Singh together 

with Jelutong MP RSN Rayer 

brought goodwill and cheer to the 

children at the paediatric ward of 

Penang General Hospital with 

their Raya hampers and ang pau.

“We have been doing this for 

the past 10 years and I believe it 

is important for us to bring cheer 

to these kids during the holy 

month of Ramadan.

“We will continue to do this 

every year,” said Jagdeep during 

his visit to the Penang GH on 

June 2.

After their visit to the paedi-

atric ward, Jagdeep and Rayer 

distributed aprons and dates to 

the traders along Jalan Utama 

Penang Island City Council 

(MBPP) hawker site.

Speaking on another matter, 

Jagdeep said many of the council 

hawker sites, markets and food 

complexes have been upgraded.

“From 2008 to 2017 we have 

spent some RM50.6 million to 

upgrade the local council mar-

kets and food complexes for 33 

projects.

“Our plan for 2018/2019, on 

the island, the Batu Ferringhi 

market (RM9.1 million) is near 

completion, whereas the building 

of a new market at Teluk Kumbar 

is on review and  the upgrading 

of Taman Free School market is 

at the planning stage as well.

“For MPSP (Seberang Perai 

Municipal Council), from 2008 

to this year we have spent 

RM10.2 million for upgrading 

markets and also building a new 

market.

“The new project that we have 

for 2018/2019 is the Tenggiri 

(RM 18 million) and Bukit Mer-

tajam (RM20 million) markets.

“And also upgrading of Taman 

Jawi Jaya market (RM 90,000 ),” 

said Jagdeep who is now helming 

the local government portfolio 

which was formerly held by 

Chief Minister Chow Kon Yeow.

“Whatever that we have done, 

we need to re-look to make sure 

it is in good condition, and as the 

exco for local government, I give 

my commitment to continue the 

work done by YB Chow so as to 

ensure that existing markets, 

hawker sites and food complexes 

are maintained optimally.

“If there are any complaints, 

channel it through your MPs and 

assemblymembers and I will 

give my 100% commitment to 

it.

“Cleanliness is very impor-

tant, and that is why I give em-

phasis to the maintenance of the 

markets, hawker sites, food 

complexes.

“Moreover cleanliness is a 

motto of the state government, 

and it is our commitment to the 

public.

“It is now my responsibility to 

ensure cleanliness of these plac-

es,” he added.

Story by Tanushalini Mo-

roter

Pix by Su Chin

THIS year marks the 10th anni-

versary of George Town being 

bestowed the Unesco World 

Heritage Site recognition.

The state government through 

George Town World Heritage 

Incorporated has been success-

fully organising the George Town 

Heritage Celebrations (GTHC) 

annually and this year it returns 

with more interesting pro-

grammes.

GTHC provides a unique op-

portunity for Penangites as well 

as tourists to experience the 

beauty of the cultural heritage of 

Penang.

This year GTHC which will 

be held on July 7, comes with the 

theme “Potential-Of the Past, in 

the Present, For the Future” 

where it explores the potential of 

George Town in moving forward 

based on its past narratives and 

current experiences.

The word ‘potential’ also con-

tains the word ‘ten’ to signify the 

10th anniversary which will be 

celebrated.

In 2008, George Town and 

Malacca were listed in the Un-

esco World Heritage Site and it 

was a very significant award for 
Malaysia.

The soft launch of GTHC was 

held at the GTWHI office on June 
1 and was attended by newly ap-

pointed exco for Tourism Devel-

opment, Heritage, Culture & 

Arts, Yeoh Soon Hin.

“I’m deeply honoured to be 

entrusted with handling the port-

folio of tourism development, 

heritage, culture and arts for the 

state of Penang.

“All of us play a part in the 

heritage conservation of our city 

George Town.

“And let us work together as 

we implement and adopt the best 

practices to protect our cultural 

heritage and strive towards sus-

tainable tourism,” said Yeoh.  

“George Town is truly an au-

thentic city with its multicultural 

trades, heritage, traditions and 

unique architecture and the 10th 

anniversary of George Town’s 

listing as a Unesco World Herit-

age Site is an incredible mile-

stone for all of us,” he added.

For more information on the 

celebrations and registration of 

the site excursion which is also 

part of the programme, visit gt-

whi.com.my/gthc2018, call 011-

51319213 or follow George 

Town Heritage Celebrations on 

Facebook (George Town Herit-

age Celebrations) and Instagram 

(@heritagecelebrations) for the 

latest updates.

According to Yeoh, GTHC 

will feature the much anticipated 

Street Festival and site excur-

sions where visitors will be able 

to explore 8 places of worship in 

George Town giving a platform 

to learn more on religion and 

culture that co-exist in our multi-

ethnic society.

State will continue to upgrade markets, hawker sites, food complexes

George Town 
Heritage 
Celebration 
gets bigger!

Yeoh (holding a placard) in a group photo with the event partners.

Jagdeep (second from left) and Rayer (fourth from left) in a group photo with the hawkers at the 
Jalan Utama Ramadan Bazaar.



21June 1–15, 2018

PENANG Fiesta 2018 represents 

the fourth event organised by Pen-

ang Youth Development Corpora-

tion (PYDC).

The initial and the second, 

themed “Pinang Fiesta” and 

“Pinang Culture” respectively, 

were held in 2017 at Upper Penang 

Road and Sunway Carnival, Se-

berang Jaya.

Meanwhile, Penang Fiesta 2018 

themed “Fesyen Pinang” was held 

in Komtar in April this year.

“At the fiesta today, 20 stalls 
operated by young entrepreneurs 

from Penang have successfully 

introduced various products to the 

public,” exco for Youth & Sports 

Soon Lip Chee said when officiat-
ing “Penang Fiesta 2018 - Young 

Entrepreneurs” on June 2 at 

Komtar.

Also present was chief execu-

tive officer of PYDC, Teng Kok 
Liang.

Soon said from Pinang Fiesta, 

a total of 40 young entrepreneurs 

have benefitted through sales of 

various products.

Some 350 young entrepreneurs 

have involved themselves in 

Pinang Fiesta since 2017 and 

15,000 members of the public have 

visited the event.

At the function, Soon also pre-

sented certificates of appreciation 
to all stall operators.

Story by Victor Seow

Pix by Alvie Cheng 

CHIEF Minister Chow Kon 

Yeow on June 1 off icial ly 

launched the RM9.3 million 

Bukit  Dumbar Reservoir  4 

(BDR4) which will benefit about 
315,000 people and high-tech 

manufacturing companies in 

Bayan Lepas.

According to Chow, BDR4 

which is located within the vi-

cinity of Bukit Dumbar Recrea-

tional Park has a maximum de-

sign capacity to store 36 million 

litres (36ML) of treated water.

It will benefit the southern 
areas of Penang island in the 

following ways; availability of 

more treated water to meet fu-

ture water demand, enhanced 

water supply security 24/7 and 

365 days a year, less incidences 

of water supply disruptions as 

related to treated water availa-

bility, lower risks of water short-

ages especially during dry sea-

sons and more consistent deliv-

ery of water to all supply areas 

even during periods of high 

water demand.

The Chief Minister, in his 

speech, also highlighted an in-

crease of 11% in Penang’s water 

demand from an average of 744 

million litres per day (MLD) in 

2008 to an average of 826 MLD 

in 2017.

“The point I wish to make is 

that Penang’s water demand 

does not remain the same, year 

after year. It will continue to 

grow, in line with population 

growth and increasing socioeco-

nomic activities. More people 

and more businesses will need 

more water in the future,” he 

said.

“PBAPP (Penang Water Sup-

ply Corporation) stays ahead of 

water demand in Penang by 

implementing smart and effec-

tive water engineering projects 

and services. As a result, Penang 

has achieved a water treatment 

reserve margin of 34.8% in 

2017, the highest in Malaysia. A 

high water treatment reserve 

margin is important because it 

means that our risk of a water 

supply shortage is low,” added 

Chow.

Also present were Deputy 

Chief Minister II Prof Dr P. 

Ramasamy, exco member for 

Works, Utilities and Flood Mit-

igation Zairil Khir Johari, Sun-

gai Pinang assemblymember 

Lim Siew Khim as well as 

PBAPP and PBA Holdings Ber-

had chief executive officer Da-

tuk Jaseni Maidinsa.

Jaseni (left) briefing (second from left onwards) Chow, Lim, Ramasamy and Zairil on the significance 
of BDR4.

FINANCE Minister Lim Guan 

Eng has explained that the Fed-

eral Government would not be 

spending a single sen for the 

rights to air the 2018 World Cup 

matches.

“Although the actual cost of 

the broadcast licence is RM30 

million, the cost will eventually 

be covered through sponsorship 

from private companies.

“These private companies 

will be able to obtain their returns 

through advertisements that will 

be screened during the World 

Cup live broadcasts,” Lim told a 

press conference in Komtar on 

June 3.

Lim said viewers who wished 

to watch the World Cup matches 

could save at least RM100 each.

Also present at the press con-

ference was Chief Minister 

Chow Kon Yeow.

The 2018 FIFA World Cup 

will take place in Russia from 

June 14 to July 15.

Soon (third from left, second row) and Teng (second from left) coming together for a group photograph 
with stall operators at the launch ceremony.

Penang Fiesta to help young 
entrepreneurs expand business

World Cup 
broadcast is free, 
says Finance 
Minister 

Bukit Dumbar reservoir benefits 
315,000 people
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欢迎民众共襄盛举
亚太区大师运动会路跑活动9月上演[              ]

2018年首届亚太区大师运动会（Asia Pacific Masters Games）组委会推介两项路跑活动，
即9月8日开幕跑和9日的正式赛项公路赛，欢迎民众共襄盛举！

槟城亚太区大师运动会从9月7日至15日举办，本届公路赛分为21公里半
程马拉松赛和10公里赛，前者是在9月9日早上6时开跑，10公里赛则是
在早上7时30分开始，两组赛事的起点和终点都是旧关仔角。

此外，注册报名以上项目者即成为本届槟城大师运动会的参赛者，可
参加总共5项大师运动会田径项目，例如5000米、10000米跑和3000米
竞走等等。大马公民报名费（未含服务费）为190令吉，国际参赛者则是
190美元（约756令吉）。
槟岛市长尤端祥在新闻发布会上说，参与者可获得精美的参赛T恤和专
属户外背包，在指定时间内完成者获得完赛奖牌，率先报名者可享“早
鸟”限量赠品：赛会吉祥物小玩偶，先到先得。半程马拉松赛和10公里
赛的参赛年龄限制是30岁及以上，报名截止日期是7月7日。
至今已有40多个国家选手报名，最年长者是来自纽西兰的84岁跑将，
参与10公里赛。此公路赛赛程比起其他半程马拉松赛或长跑赛也别
具特色，从旧关仔角至新关仔角围，途径的世遗区景点包括圣乔治教
堂、张弼士故居、市政厅等等。
另外，组委会也在9月8日开幕式前举办路程达4公里的开幕跑，当天下
午5时正开跑，无年龄限制。每人报名费是50令吉，可获得活动T恤和完
赛奖牌。开幕跑限定3000人参加，报名采取先到先得方式。
以上比赛或活动有兴趣者可通过官网www.apmg2018.com的联络方式

询问详情，报名则可经由
以上官网或者howei网站
event.howei.com/event/
apmg-athletics来完成。
共同参与推介礼者包括亚
太区大师运动会首席执行
员倪月尧、Howei策划公司
市场经理黄凯莉、槟州田径
总会秘书哥宾达沙米、槟岛
市政厅管理服务局总监阿
克巴、《光华日报》公共事
务经理邱智坚和光华市场
有限公司副经理梁浩辉。

■尤端祥（左3）和
倪月尧（左2）与邱
智坚（左起）、哥宾
达沙米、阿克巴、
黄凯 莉和梁 浩辉
推介槟 城 亚 太区
大 师运动 会公路
赛及开幕跑。


